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БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

ӘСКЕРДЕН НЕГЕ ҚАШТЫҢ, 
БАЛА БАТЫР?
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РОБОТТАР 
ДӘУІРІ БАСТАЛДЫ

Өнеркәсіптік роботтар ондаған жыл-
дан бері қолданылып келе жатқаны 
бәріне мәлім. Жасанды интеллект, 
машиналық оқыту және инжене-
рия саласындағы соңғы жетістіктер 
олардың жұмысын кешенді түрде 
тиімдірек етті.

Қазір елімізде күзгі әскерге 
шақыру науқаны жүріп жатыр. 
Президент Жарлы ғына сәйкес, 
бұл желтоқсан айының аяғына 
дейін жалғасады. Бір өкініштісі, 
жастар әскери билетке ие болуға 
асықпай тұр. 

Цифрлық даму, инновациялар және аэроға-
рыш �неркәсібі министрі Жаслан Мәдиевтің ай-
туынша, орталық жанынан Tomorrow School және 
Tumo Education мектептері ашылады. Мұнда жыл 
сайын мыңнан астам оқушыға бағдарламалау 
машықтарын, роботты техниканы және басқа 
да креативті технологияларды үйрету, сондай-ақ 
жоғары білікті 1000 маман даярлау жоспарланып 
отыр. AIem.ai халықаралық орталығы стартаптар 
акселерациясы және зерттеу жобаларын қолдауға 
арналған кампус ретінде қызмет к�рсетеді.

Президентке инкубация және акселерация 
бағ дарламаларына қатысып жатқан, келешегі 

зор отандық стартап жобалар мен компаниялар 
тура лы ақпарат берілді.

Олардың арасында тұтынушылармен бай-
ланыс қа арналған дыбысты роботтарды әзірлеуге 
және енгізуге маманданған Cybernet.ai, иммунды 
те рапия және диагностика салаларындағы күр-
делі міндеттерді шешуге �з үлесін қосуға ниетті 
ArlanBiotech компаниялары бар. Ал перспекти-
васы зор тағы бір стартап – Higgsfield AI ғалым-
дар мен инженерлерге күрделі компьютерлік 
мо   дельдерді үйретуге к�мектесетін озық жүйені 
ой лап тапты.

(Жалғасы 2-бетте)

КЕН ӨНДІРУ САЛАСЫНЫҢ 
АШЫҚТЫҒЫ МАҢЫЗДЫ

БІЛІМ МЕН ИННОВАЦИЯҒА 
НЕГІЗДЕЛГЕН 

ЭКОНОМИКА ҚҰРУ ҚАЖЕТ Мәжіліс Т�рағасының айтуынша, сессия бас -
тал ғаннан бері 31 заң қабылданып, Сенатқа жол-
дан ды, сондай-ақ 15 заңға Президент қол қойды. 
Олардың ішінде Бюджет кодексі, биржалық сауда 
мә селелері бойынша заңдар, есірткі қылмысы 
үшін жазаны қатаңдату, «Келешек» бірыңғай ерікті 
жинақтаушы жүйесін енгізу, соттарды жаңғырту, 
әкімшілік заңнаманы жетілдіру және тағы басқа-
лары бар.

Қазір депутаттар 71 заң жобасын қарап жатыр. 
Са лық, Су, Құрылыс, Цифрлық кодекстері мен 
тұ тынушылар құқығын қорғау, тұрғын үй құрылы-
сына үлестік қатысу мәселесі, қаржы нарығын 
дамыту, әскери-патриоттық тәрбие, пошта секілді 
заң жобалары бойынша жұмыс жүргізілуде.

Президенттің Атырауда �ткен Ұлттық құрыл-
тайда берген тапсырмасын орындау мақсатында 
депутаттар қыз алып қашқаны үшін берілетін 
жазаны қатаңдату ж�нінде түзетулер дайындап 
жатыр.

Депутаттар бюджет шығындарына парламент-
тік бақылау жұмыстарын ұдайы жүргізіп келеді. 

Жуырда Жоғары аудиторлық палата т�рағасының 
ауыл шаруашылығын мемлекеттік субсидиялау-
дың тиімділігі туралы есебі тыңдалды.

Спикердің айтуынша, Мәжіліс заң шығару 
жұ мысының ашықтығына, оған қоғам мен са-
рапшылар қауымдастығын тартуға ерекше мән 
береді. Қоғамдық палатаның отырыстары тұрақты 
түрде �ткізіледі.

Барлық партиялық фракция депутаттары 
мен бірмандатты округтерден сайланған халық 
қалаулылары сайлаушыларымен жиі кездесу-
лер �ткізіп, азаматтарды қабылдап, �ңірлерге 
сапарлайды.

Мәжіліс Т�рағасы парламенттік дипломатия 
бағытындағы жұмыстың қорытындылары ж�нінде 
мәлімет берді.

Ерлан Қошанов «AMANAT» партиясының  
«Ауыл аманаты» және «Жер аманаты», сондай-ақ 
Мемлекет басшысының халықтың қаржылық 
сауа тын арттыру ж�ніндегі тапсырмасын орындау 
бойын ша атқарылып жатқан «Қарызсыз қоғам» 
жо балары туралы айтты.

МӘЖІЛІС ТӨРАҒАСЫН 
ҚАБЫЛДАДЫ

Мемлекет басшысы Мәжіліс Төрағасы Ерлан Қошановты 
қабылдады. Қасым-Жомарт Тоқаевқа Президент реформаларын 
заңнамалық тұрғыдан қамтамасыз ету аясында палатаның 

атқарған қызметі туралы баяндалды.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев «Өндіруші салалардың ашықтығы 
бастамасы» ұйымының басқарма төрағасы Хелен Кларкты қабылдады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Astana Hab инновациялық экожүйесіне 
барды. Президентке Nur Alem сферасында орналасатын AIemai 

жасанды интеллект орталығының тұжырымдамасы таныстырылды.

Кездесуде Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстан 2007 жылы 
аталған ұйымға мүше болғаннан бері ?САБ стандарттарын 
сақтауға бейілдігін к�рсетіп келе жатқанын атап �тті. Елімізде 
жер қойнауын пайдаланушылардың ұйым талаптарын сақтау 
міндеттемелері және бюджетке аударатын салық пен басқа 
да т�лемдері бойынша есебі заңнамалық деңгейде бекітілді.

Президент Ұйым басшысына геологиялық барлау мен 
кен �ндіру саласында қабылданған рет теу шаралары туралы 
ақпарат берді. Атап айт қанда, саланы дамытудың кешенді 
жоспары қабылданып, интерактивті карта мен 50 мыңнан 

аса геологиялық есеп қамтылған Жер қойнауын пайдала-
нудың бірыңғай платформасы іске қосылды. Бұдан б�лек, 
бизнестің барлау және �ндіру жұмыстарына лицензия алу 
тәртібі жеңілдетілді.

Хелен Кларк ұйымның алдағы кезеңге ар нал  ған страте-
гиялық жоспарымен және басым ба ғыттарымен б�лісті. Ол 
Қазақстанның жер қой науын пайдалануға қатысты заңна-
малық ак  тілерін жетілдіру жұмыстарын жоғары бағала ды. 
Бұл кен �ндіру �неркәсібінің ашықтығын қам та масыз ету 
талаптарын орындауға мүмкіндік береді.

Өткен аптада Қызылордаға алғашқы қар түсті.  
Қыламықтап жауған қардың соңы  көктайғаққа ұласып,  
қала халқы біраз әбігерге қалды.  Құзырлы орындардан 

қауқар болмады. 
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АҚОРДА

БІЛІМ мен ИННОВАЦИЯҒА 
НЕГІЗДЕЛГЕН ЭКОНОМИКА ҚҰРУ ҚАЖЕТ

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысына Tik-Tok және 
Netraсker компанияларының еліміздегі 
қызметі туралы баяндалды. Салық жеңіл-
діктері, визалық қолдау және басқа да 
қолайлы шарттардың нәтижесінде шетел-
дік компаниялар мен IT-мамандар Astana 
Hub экожүйесінің қатарына қосылуда. 
Қазір ғылыми-зерттеу жобаларын бірлесе 
жүргізіп, жаңа $німдер әзірлеу мақсатында 
елімізде Telegram, TON, Tether, Google, 
EPAM және басқа да әлемдік ІТ-индус-
трия $кілдіктерінің кеңселерін ашу үшін 
келісс$здер жүргізіліп жатыр.

Қасым-Жомарт Тоқаев жасанды ин-
теллект саласындағы отандық $німдерді 
тамашалады. Олардың арасында кен 
орын дарының цифрлық телнұсқасы, 
дрон дарды басқару және $ндіріске ар-
налған робот-ит секілді индустриялық 
шешімдер бар.

Президентке мемлекеттік қызмет 
к$рсету барысында қолданылатын жа-
санды интеллект технологияларының 
үлгілері таныстырылды. Сондай-ақ AITU 
экожүйесінің мүмкіндіктері, Nazarbayev 
University жанынан құрылған Жасанды 
интеллект институтының (ISSAI) жобала-
ры – KazLLM алғашқы қазақ тілі моделі 
мен SoyleApp к$пфункционалды қосым-
шасы туралы баяндалды.

Бұдан кейін Қасым-Жомарт Тоқаев 
елімізде жасанды интеллект саласын 
дамытуға қатысты ойымен б$лісіп, Қа-
зақстанның ІТ сектордағы әлеуеті зор 
екенін атап $тті.

– Білім мен инновацияға негізделген 
экономика құру қажет. Технологиялық 
және экономикалық тұрғыдан озық ел 
болу үшін, ең алдымен, адам капиталы, 
цифрландыру және жасанды интеллект 
саласын дамытуға баса мән беру маңызды. 
Қазіргі заманда онсыз болмайды. Себебі 
қазір күллі әлем жұртшылығы цифрлық 
әлемде $мір сүріп жатыр деуге болады. 
Сарапшылардың айтуынша, жасанды 
интеллект технологиясының тиімділігі 
жыл $ткен сайын арта түспек. Сондықтан 
алдымызда ауқымды міндеттер тұр. Қа-
зақстан Еуразиядағы аса ірі цифрлық 
хабқа айналуға тиіс. Цифрлық даму мәсе-
лесіне тың, жаңаша к$зқараспен қарау 
қажет, – деді Президент.

Мемлекет басшысы халыққа арнаған 
Жолдауында Ұлттық жасанды интеллект 

орталығын құру туралы бастама к$тер-
генін еске салды. Қасым-Жомарт Тоқаев 
бұл идеяны одан әрі $рістетуді, яғни 
орталыққа халықаралық мәртебе беріп, 
оны аймақтағы жасанды интеллектті да-
мытатын басты институтқа айналдыруды 
ұсынды. 

– Alem.ai халықаралық орталығы жа-
санды интеллект қозғалысының темірқа-
зығына және Қазақстанның цифрлық 
трансформациясының символына айна-
луға тиіс. Бұл алаң еліміздегі ең мықты 
мамандардың басын қосып, әлемнің 
түкпір-түкпірінен таланттарды жинайды. 
Мұнда ғылыми және тәжірибелік-кон-
структорлық зертханалар, бағдарламалау 
мектебі және халықаралық технологиялық 
компаниялардың кеңселері орналасады. 
Astana Hub пен Alem.ai нағыз инновация-
лар фабрикасына айналуға тиіс. Ол үшін 
халықаралық серіктестерді тартқан ж$н. 
Ғылыми зерттеулерге қолдау білдіріп, 
экономиканың басты бағыттарына, білім 
беру және әлеуметтік салаларға арналған 
шешімдер ойлап табу қажет, – деді Пре-
зидент.

Бұл ретте Қасым-Жомарт Тоқаев 
инсти туционалдық орта қалыптастыру 
маңызды деп санайды. Мемлекет басшы-
сы $зінің тапсырмасы бойынша Үкімет 
Жасанды интеллектті дамытудың 2024-
2029 жылдарға арналған тұжырымдамасын 
қабылдағанын айтты. 

– Құрамына жетекші халықаралық 
сарапшылар кіретін Жасанды интеллектті 
дамыту ж$ніндегі кеңес құруды тапсыра-
мын. Бұл қадам біздің институционалдық 
ортаны үздік әлемдік стандарттармен 
үйлестіруге мүмкіндік береді. Парламент 
депутаттары «Жасанды интеллект туралы» 
заң жобасына бастамашы болғаны мәлім. 
Заңды әзірлеу жұмысына мұқият қараған 
ж$н. Нейрожелілер үлкен мүмкіндіктерге 
жол ашып қана қоймайды, сондай-ақ 
оның қауіп-қатері де бар. Мәселен, қазір 
жалған ақпарат таратып, қоғамдық пікір 
қалыптастыру үшін ақ-қарасын ажырату 
қиын фейктер жиі жасалады. Сондықтан 
жасанды интеллектті жауапкершілікпен 
қолдану қағидаттарын, этикалық аспек-
тілерін заң жүзінде бекіту керек. Сон-

дай-ақ оның дамуы мен қолданылуы 
барысында ашықтықты, жариялылықты 
қамтамасыз ету қажет, – деді Президент.

Мемлекет басшысы саланың ин-
фрақұрылымын дамыту мәселелері ж$нін-
де с$з қозғады. ?йткені ЖИ технология-
ларына заманауи есептеу қуаты керек. 

– Бүгінде әлемдік нарықта есептеу 
ресурстарының тапшылығы сезіледі. Ал-
дағы уақытта оған қажеттілік арта түспек. 
Сондықтан Үкіметке дата-орталықтар 
салу үшін ірі халықаралық компаниялар-
ды тартуға, сондай-ақ киберқауіпсіздіктің 
әлемдік стандарттарын енгізуге және ма-
мандардың біліктілігін арттыруға бағыт-
талған тиісті жағдай жасауды тапсырамын, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Тағы бір маңызды міндет – деректерді 
сапалы түрде цифрлық форматқа к$шіру 
және жүйелеу. Үкіметке деректер жиын-
тығын қалыптастыру бағытында шара 
қабылдау тапсырылды. Ол мемлекеттің, 
бизнестің және ЖИ-ға қызығушылығы 
зор  азаматтардың жасанды интеллект 
модельдерін ойлап табуына, білім алуына 
және дамуына жол ашады. 

– Бұл салада тыңғылықты атқарылған 
істің бір мысалы  –  KazLLM тіл моделі. 
Біз жасанды интелектті қазақша ойлауға, 
сараптауға және с$йлеуге үйреттік. Бұл 
айтарлықтай жетістік қазақ тілін цифрлық 
ортада дамыту үшін зор мүмкіндік береді. 
Басталған үлкен істі жалғастыру керек. 
Алдымызда түрлі сипаттағы деректерді 
бір мезетте қолдана алатын Қазақ тілінің 
мультимодальды тілдік моделін жасау мін-
деті тұр. Үкіметке осы бағыттағы жобалар-
ды қаржыландыру мәселесін пысықтауды 
тапсырамын, – деді Мемлекет басшысы.

Президент азаматтардың жасанды 
интеллект саласындағы сауатын ашып, 
біліктілігін арттыру қажет екеніне назар 
аударды. Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
айтуынша, бес жыл ішінде 1 миллион 
адамды жасанды интеллект дағдыларына 
үйрету міндетіне ерекше к$ңіл б$лген 
ж$н. Оқушыларға, студенттерге, мемле-
кеттік қызметкерлер мен кәсіпкерлерге 
арналған бағдарламаға барынша қолдау 
к$рсетілуге тиіс. 

– ЖИ технологиялары саласындағы 
отандық және халықаралық білім беру 
бағдарламалары еліміздің кадрлық әле-
уетін арттыруға үлес қоса алады. Үкіметке 
жасанды интеллект бағытында маман да-
ярлауға арналған AI-Sana бағдарламасын 
кезең-кезеңімен жүзеге асыру мәселе-
сін қарастыруды тапсырамын. Аталған 
бағдарлама оқу, зерттеу және стартап-
тарды әзірлеу үдерістері тоғысатын ди-
намикалық экожүйені қалыптастыруға 
ықпал етуге тиіс. Fлемнің жетекші уни-
верситеттерінің акселерация тәжірибесін 
қолданған дұрыс. Жасанды интеллекттің 
пайдасын Қазақстанның әрбір тұрғыны 
білуі керек. Оның не үшін қажет екенін, 
қалай дұрыс қолданылатынын ыждағат-
тықпен түсіндірген ж$н, – деді Президент.

Үкіметке азаматтардың жасанды ин-
теллектті күнделікті қолдануына арналған 
механизмдерді енгізу шараларын қабыл-
дау міндеті жүктелді.

– Қазақстанның инновация мен 
озық технологияны дамыту ісінде к$ш 
бастауға мол мүмкіндігі бар. Цифрлан-
дыру және жасанды интеллектті кеңінен 
енгізу еліміздің қарыштап дамуына кепіл 
болуға тиіс. Мұндай $ршіл мақсатқа қол 
жеткізуге қауқарымыз жетеді. Мен оған 
сенімдімін, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысының Конституциялық рефор-
масы аясында Мәжіліс жыл сайын екі рет Жоғары 
аудиторлық палата т$рағасының атқарған жұмыс-
тары туралы есебін тыңдайды. Жоғары аудиторлық 
палатаның т$рағасы Fлихан Смайыловтың биылғы 
есебі ауыл шаруашылығына б$лінген мемлекеттік 
қаражатты пайдалану тиімділігіне арналды. 

Депутаттар алдында баяндама жасаған Жоғары 
аудиторлық палата т$рағасы Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың Үкіметке ауыл шару-
ашылығын тиімділігі жоғары сала деңгейіне шығару, 
азық-түлік қауіпсіздігін қамтамасыз ету және отандық 
$німдердің бәсекеге қабілеттілігін арттыру туралы 
тапсырма бергенін айтып, бұл ретте аграрлық сек-
тордағы мемлекеттік реттеудің тиімділігі айтарлықтай 
маңызды р$л атқаратынын атап $тті. 

– Мәжілістің тапсырмасына сәйкес Жоғары ауди-
торлық палата тиісті аудит жүргізді. 5 жыл ішінде суб-
сидиялауға бюджеттен шамамен 2 трлн теңге б$лінді. 
Алайда бірқатар жүйелі проблема олардың әсерін 
шектеп отыр. Ауыл шаруашылығы министрлігі соңғы 
10 жылда бірнеше бағдарламалық құжат қабылдады. 
Олардың к$бі соңына дейін жеткізілмеген. Іске асыру 
барысында мерзімінен бұрын күші жойылған, – деді 
Fлихан Смайылов.

Жоғары аудиторлық палата т$рағасы атап $т-
кендей, субсидиялау жүйесі де кемшіліктерден 
арыла алмай отыр, соңғы 5 жылда оған 70-тен астам 
$згеріс енгізілген. Сонымен қатар субсидиялау 
к$лемі артқанмен, айқын басымдықтар жоқ. Жүйелі 
проблемалар қатарында фермерлердің қарсы міндет-
темелерінің жоқтығы, бюджет қаражаттарының эко-
номикалық тиімділігінің формальды түрде бағалануы, 
Gosagro.kz ақпараттық жүйесіндегі кемшіліктер және 
басқа да мәселелер айтылды. 

Мәжілістің Аграрлық мәселелер комитетінің 
т$рағасы Серік Егізбаев $зінің қосымша баянда-
масында қолданыстағы субсидиялау жүйесінің 
кемшіліктеріне қарамастан, комитеттің Жоғары 
аудиторлық палата қорытындыларының кейбірімен 
келіспейтінін атап $тті. 

– Мысалы, ірі ауылшаруашылық құрылымда-
рымен салыстырғанда шағын ауылшаруашылық 
құрылымдары мен жеке шаруашылықтардағы жоға-
ры егін $німділігі мен мал шаруашылығы $німінің 
тиімділігі туралы тұжырым дұрыс емес деп ойлай-
мыз. Статистикалық деректерді қалыптастыруға 
цифрлық технологияларға негізделген жаңа тәсілдер 
қажет. Немесе шағын және орта шаруашылықтарды 
қаржыландыруға қолжетімділіктің шектеулі болуы. 
Субсидиялар шығындардың $темі ретінде беріледі. 
Талап-ереже барлық шаруашылық үшін бірдей. Бірақ 
объективтілік үшін айта кету керек, шағын және орта 
ауылшаруашылық тауар $ндірушілерінің мемлекеттік 
қолдау шараларына қол жеткізу мәселелерінде негізгі 
мәселе жеткілікті кепілдіктің болмауы, – деді Серік 
Егізбаев. 

Талқылау барысында депутаттар Жоғары аудитор-
лық палата т$рағасына, Ауыл шаруашылығы минис-
тріне және басқа да жауапты органдар басшыларына 
сұрақтар қойды. Оның ішінде мемлекеттік қаражат-
тың тиімді пайдаланылуы, субсидиялау тәсілдерін 
$згерту, экспорт әлеуеті, агро$неркәсіп кешеніндегі 
сыбайлас жемқорлықпен күрес және басқа да мәселе-
лер қамтылды. Нәтижесінде, Мәжіліс Жоғары ауди-
торлық палата есебін қабылдап, Үкіметке және Ауыл 
шаруашылығы министрлігіне бірқатар ұсыным берді.

Қорытындылай келе, Мәжіліс Т$рағасы Ерлан 
Қошанов бұл Конституциялық реформа қабыл-
данғаннан бері Жоғарғы есеп палатасының депутаттар 
алдындағы т$ртінші есебі екенін атап $тті.  

– Мұнда қоғамдағы ең $зекті, ең түйткілді мәселе-
лер талқыланады. Осыған дейін су, жылу және к$лік 
саласындағы маңызды проблемаларды қарадық. Қазір 
осы бағыттарда оң $згерістерді байқап жатырмыз. 
Агро$неркәсіп кешені экономикалық $сімнің негізгі 
қозғаушы күшіне айналуға тиіс. Оған біздің әлеуетіміз 
де, ресурсымыз да жеткілікті. Мемлекеттен б$лініп 
жатқан субсидиялар Президенттің барлық тапсырма-
сын іске асыруға жұмыс істеуі қажет. Бұл ретте, субси-
дия жүйесі барынша қарапайым, ашық, түсінікті әрі 
тұрақты болуы шарт. Депутаттар $з тарапынан к$мек 

к$рсетуге, соның ішінде заңнаманы одан әрі жақсарту 
мәселелерін зерделеуге дайын, – деді Ерлан Қошанов. 

Сонымен қатар Мәжіліс депутаттары бастамашы-
лық еткен кейбір заңнамалық актілерге құрылыс 
секторын және тұрғын үй құрылысына үлестік қаты-
суды жетілдіру мәселелері бойынша $згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы заң жобасын бірінші 
оқылымда мақұлдады. Мәжіліс депутаты Самат Мұ-
сабаев $зінің баяндамасында ұсынылған түзетулер 
тұрғын үй құрылысындағы үлестік қатысу заңнамасын 
одан әрі жетілдіруге бағытталғанын айтты. Жобада 
құрылыс компанияларының тәжірибесіне қатысты 
талаптар жеңілдетіліп, қаржылық есептілікті ақпа-
раттық жүйелер арқылы ұсыну міндетті болады. Осы 
ретте, инжинирингтік компанияларға ай сайын ақпа-
раттық жүйелер арқылы жергiлiктi атқарушы органға 
үлестiк тұрғын үй құрылысының барысы мониторин-
гiнiң нәтижелерi туралы есеп беру мiндетi белгiленедi.

– Жұмыс тобы барысында депутаттар «Тұрғын үй 
құрылысына үлестік қатысу туралы» заңның қолда-
нылу аясын кеңейтуге және осы саладағы мемлекеттік 
реттеуді күшейтуге бағытталған бірқатар түзетуге 
бастамашы болды. Үлескерлердің құқығын қорғау 
мақсатымен заң жобасының басты түзетулерінің 
бірі, тұрғын үй құрылысына үлестік қатысу туралы 
заңнамаға сәйкес, алдын ала шарттар, инвестициялау, 
брондау және тағы басқа шарттар жасасуға тыйым 
салу,  құрылысы жүріп жатқан нысанды әкімдіктің 
рұқсаты немесе бірыңғай оператордың кепілдігі бол-
маған жағдайда жарнамалауға және екінші деңгейлі 
банктер ипотека рәсімдеуге тыйым салу, салынып 
жатқан тұрғын үйдің тапсыру мерзімдерін ұзартуды 
қысқарту, үлескерлердің ақшасын заңсыз тартқаны 
және жарнаманы таратқаны үшін әкімшілік айып-
пұлды 2000 айлық есептік к$рсеткішке дейін ұлғайту 
ұсынылды,  –  деді Самат Мұсабаев.

Түзетулер қатарында электронды түрде үлестік 
қатысу келісімдерін жасау мүмкіндігі және басқа да 
шаралар қарастырылған. Сонымен қатар жергілікті 
атқарушы органдарға тұрғын үй құрылысындағы 
үлестік қатысу туралы келісімдерді біртұтас ақпарат-
тық жүйеде тіркеу міндеті жүктеледі.

Сондай-ақ Қазақстан Республикасының кейбір 
заңнамалық актілеріне оларды Қазақстан Респуб-
ликасы Конституциясының нормаларына сәйкес 
келтіру мәселелері бойынша $згерістер мен толықты-
рулар екінші оқылымнан $тті. Ол туралы Заңнама 
және сот-құқықтық реформа комитетінің т$райымы 
Снежана Имашева баяндады. Ол Конституциялық 
соттың «Қазақстан Республикасының мемлекеттік 
қызметі туралы» заңын мемлекеттік қызметтің беделі-
не нұқсан келтіретін тәртіптік теріс қылық жасағаны 
үшін жұмыстан босатылған азаматтардың мемлекеттік 
қызметке кіруіне мерзімсіз тыйым салуды белгілеу 
б$лігінде Конституцияға сәйкес емес деп танығанын 
атап $тті. Бұл ретте сыбайлас жемқорлық, ауыр және 
аса ауыр қылмыстар жасаған, сондай-ақ қылмыс-
тық топтың құрамында қылмыс жасаған адамдарға 
мерзімсіз шектеу сақталады.

Дәлелсіз себеппен  қатарынан үш және одан да 
к$п сағат бойы қызметте болмағаны үшін әскери 
қызметтен босатылған адамдардың әскери және 
құқық қорғау қызметіне кіруіне мерзімсіз тыйым салу 
алынып тасталады.  

Сонымен қатар Мәжіліс Сенаттың «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
ақпаратқа қол жеткізу, қоғамдық қатысу, мемлекеттік 
наградалар және артық заңнамалық регламенттеуді 
болғызбау мәселелері бойынша $згерістер мен то-
лықтырулар енгізу туралы» заңына енгізген түзету-
лерімен келісті.

Н.ОРАЗҒАЛИ

ЖОҒАРЫ АУДИТОРЛЫҚ 
ПАЛАТАНЫҢ ЕСЕБІ ТЫҢДАЛДЫ
Мәжіліс депутаттары Ерлан Қошановтың төрағалығымен өткен Жалпы отырыста 

Жоғары аудиторлық палатаның «Ауыл шаруашылығын субсидиялауға бөлінген 
мемлекет қаражатын пайдаланудың тиімділігі туралы» есебін тыңдады. Сонымен 
қатар бірінші оқылымда құрылыс саласы мен тұрғын үй құрылысындағы үлестік 
қатысу мәселелерін жетілдіруге қатысты түзетулер мақұлданды. Екінші оқылымда 
кейбір заңнамалық актілерді Конституция талаптарына сәйкестендіруге қатысты 
заң қабылданды.
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«Жастарға жұмыс» жобасының мақса-
ты – жұмыс іздеген жастарды жергілікті 
кәсіпорындармен байланыстыру және 
�ңірдегі жұмыссыздық деңгейін т�мендету. 
Аталмыш жәрмеңкеге 97 кәсіпорын қатысып, 
700-ге жуық бос жұмыс орны ұсынылды. 

«Қазір Алматы облысында 280 мыңға 
жуық жас бар. Олардың 6 мыңға жуығы 
жұмыссыз ретінде тіркелген. Осындай 
жәрмеңкелер арқылы біз жастарды еңбек 
нарығына бейімдеп, �з салалары бойынша 
жұмыс табуына мүмкіндік жасап отырмыз. 
Бұл шара тек бос жұмыс орындарын ұсы-
нумен шектелмейді. Сонымен қатар жастарға 
еңбек нарығындағы талаптар туралы ақпарат 
беріп, кәсіби дағдыларын дамытуға к�-
мектеседі. Осындай шаралардың нәти же-
сінде, 109 жас маман жұмысқа орналасты, 
ал 200-ге жуық жас сұхбаттасуға шақырылып, 
�здерін к�рсету мүмкіндігін алды», – деді 
«Жастар Рухы» ЖҚ-ның Алматы облыстық 
филиалы т�рағасы Медет Бекбергенов.

Кәсіпорындар ішінде ерекше к�зге 
түскендердің бірі – Талғар ауданындағы 
Keruen Plus зауыты. Су және жылыту жүйе-
леріне арналған пластикалық құбырлар 
мен фитингтер шығаратын бұл �ндіріс 
орны WUKO DENIZ брендімен кең танылған. 
Зауыттың жоғары �ндірістік әлеуеті мен 
сапалы �німдері ішкі нарықта үлкен сұ-
ранысқа ие.

Осы жәрмеңке барысында кәсіпорын 
50-ден аса бос жұмыс орнын ұсынып, жұ-
мыс іздеушілердің үлкен қызығушылығын 
тудырды.

Табысты мысал – 29 жастағы Дәурен 
Сәбитов. Ол жәрмеңкеге қатысқаннан кейін 
Keruen Plus зауытының �ндірістік б� лімінде 
жұмысқа орналасты. Бұрын жұ мыссыз болған 
ол, бұл зауыттың жалақысы, жұмыс жағдайы 
және мамандарды кәсіби дамытуға бағыт-
тал ған мүмкіндіктеріне таңғалғанын айтты.

«Мен зауыт �кілдерімен партия ұйым   -
дастырған жәрмеңкеде таныстым. Олар 
�з дерінің �ндіріс процестері, ұсынатын 
мүм кіндіктері туралы жан-жақты ақпарат 
бер ді. Қазір �ндіріс орнында техникалық 
ма ман ретінде қызмет атқарып жүрмін. Жұ-
мысым ұнайды әрі осында �су мүмкін діктері 
бар екенін сеземін», – деді Дәурен Сәбитов.

Айта кету керек, «AMANAT» партиясы 
Алматы облыстық филиалы мен «Жастар 
Рухы» жастар қанаты жұмысқа орналастыру 
мақсатында мемлекеттік қолдау шараларын 
кеңейтіп, NEET санатындағы жастарды 
оқыту және жұмыспен қамту үшін арнайы 
семинарлар ұйымдастыруда. Сондай-ақ 
жыл сайын 350 жеңілдетілген кредит беру 
және кәсіпорындарда 5 мың жас үшін ашық 
есік күндерін �ткізу жоспарланған. Бұл 
шаралар жастар жұмыссыздығын 3,5%-дан 
2,9%-ға дейін т�мендетуге мүмкіндік береді.

Белсенді пікір алмасу барысында Мә-
жіліс депутаттары Үкімет мүшелеріне 
бі рың ғай уақыт белдеуін енгізуге қатысты 
аза маттарды толғандырған �зекті сауалдарды 
жет кізді. Атап айтқанда, мәжілісмен 
Ж.?шім  жанов Алматы облысының, Жетісу 
об лысының және �зге де �ңірлердің тұр-
ғындарынан депутаттық корпус атына 
келіп түскен к�п �тінішке назар аударды. 
Депутат Е.Саиров үйлесімді қоғам құру 
үшін Парламент пен Үкіметтің осы мәселе 
бойынша біртұтас ұстанымы болуға тиіс 
екенін мәлімдеді. Депутат Ю.Кучинская 
мұндай мәселе Үкімет қаулысы деңгейінде 
шешілмей, заң деңгейінде реттелуі керек 
деген пікір білдірді.

Депутаттар Р.Заитов, Ұ.Тұмашинов, 
Н.Сабильянов, Е.Жаңбыршин, Б.Нәжі-
метдинұлы, Н.Дементьева, Д.Мұқаев 
және тағы да басқалар �з ой-пікірлері 
мен ұсыныстарын білдірді. Сондай-ақ 
Сауда және интеграция министрі Арман 
Шақ қалиев, Ғылым және жоғары білім 
министрі Саясат Нұрбек, Денсаулық 
сақтау министрі Ақмарал ?лназарова 
баяндама жасады.

Фракция жиынын қорытындылай 
ке ле, Мәжіліс Спикері уақыт белдеуін 
�з гер ту –қоғамда ең к�п талқыланатын 
та қы рыптың бірі екенін атап �тті. Ол 
мұн дай ше шім дерді алдын ала егжей-
тег жейлі тал  дау және кеңінен талқылау 

ар қы лы қа был  дау керек екенін жеткіз ді. 
Бұл қадам қо ғамға тиімді түсіндіру жұ-
мысын жүр гізуге мүм кіндік бе реді. Осыған 
байла нысты Үкі мет бірыңғай уақыт 
белдеуіне к�шудің әсе  рі туралы к�п фак-
торлы ғы лыми-зерттеу жұ  мы сын жүргізу 
ж�нінде шешім қабылдады. Атал ған 
шешім бірқатар сұрақтың жауабын беруге 
тиіс.

«Уақыттың �згеруі, ең алдымен, аза-
мат   та рымыздың денсаулығы мен әл-ау-
қа тына, тұрмысына қалай әсер ететініне 
қатысты нақты жауап алуымыз керек. 
Осы мәселеге бас мән беру қажет. 
Сонымен қатар Үкімет айтып отырған 
үш жыл – тым ұзақ мерзім деп есептеймін. 
Зерттеу жұ мы сын үш айда аяқтаған-
дарыңыз ж�н. Алдағы жылдың наурыз 
айында зерттеу қоры тындыларымен 
және нақты шешу жолдары бар ұсы ныс-
тармен келесіздер деген үміт теміз», – деді 
Ерлан Қошанов Үкімет мү ше леріне 
қа рата айтқан с�зінде.

«Қызылорда облысында Президен тіміздің, 
Үкіметтің қолдауымен «AMANAT» партия-
сының сайлауалды бағдарламасы аясында 
тұрғын үй құрылысы қарқынды жүріп жатыр. 
Баспанамен қамту мәселесі кезең-кезеңімен 
шешімін табуда. Биыл бюд  жеттен тұрғын 
үй құрылысына және жеке салушылардан 
дайын пәтерлер сатып алуға 39 млрд 100 млн 
теңге қарастырылып, жыл қорытындысымен 
2 500-ден астам пә тер беріледі. Ұлттық жоба 
аясында 1 154 пәтерлік 21 тұрғын үй құры-
лысы жүргізілуде.  ?леуметтік жағынан осал 
топтар үшін 1819 пәтер, апатты үйлер орнына 
135 пәтер сатып алу жоспарланып, бүгінде 
1 114-і сатып алын ды. Кейінгі екі жылда 
4 мыңға жуық пә тер табысталып, 17 мың тұр-
 ғынның бас па на мәселесі шешімін тапты», –
деді облыс әкімі. 

Оның айтуынша, аймақта тұрғын үй 
құрылысының к�лемі 126 пайызға �сті. Бұл 
к�рсеткіш 2022 жылы 683 мың шаршы метр 
болса, биыл жыл соңына дейін 864 мың шар шы 
метрге ұлғаймақ. Қармақшы ауда нын да 
тұрғындарды баспанамен қамту ба ғытында 

нәтижелі жұмыс жүргізілуде. Был тыр аудан 
бюджеті 13 млрд 353 млн теңге болса, биыл 17 
млрд 825 млн теңгеге жетіп, 25 па йыз �сім 
тіркелді. Бұл қаржы аудан тұр  ғындарының 
�зекті мәселелерін шешуге бағытталуда. Биыл 
2 млрд 100 млн теңгеден астам қаржыға 
автомобиль жолдары ж�ндеуден �тті. 

«Жосалы кентіндегі теміржол үстінен 
�тетін аспалы к�пір құрылысын бастауға 
мемлекеттік сатып алу жүргізілуде. Партияның 
сайлауалды бағдарламасы аясында 
тұрғындарды газбен қамтуға ерекше мән 
беріп келеміз. Жосалы, Т�ретам кенттері 
мен Ақай ауылдық округі «к�гілдір отынға» 
қосылды. Бүгінде аудан халқының 77,5 
пайызы табиғи газ қолдануда. Аудан 
орталығындағы «Тәуелсіздік» ықшамауданы 
газдандырылып, Дүр Оңғар ауылдық округін-
де жұмыс басталды. Елді мекендерді сапалы 
ауызсумен қамту жұмысы аясында былтыр 
К�мекбаев, Алдашбай ахун, Қармақшы елді 
мекендерінде 3 жоба жүзеге асса, биыл 
Байқоңыр қаласында 1 жоба қолға алын-
ды», – деді Нұрлыбек Нәлібаев.

БІРЫҢҒАЙ УАҚЫТ БЕЛДЕУІ: 
ЗЕРТТЕУДІ АЯҚТАУДЫ ТАПСЫРДЫ

Парламент депутаттары мүдделі мемлекеттік органдарға 
бірыңғай уақыт белдеуі мәселесіне қатысты ғылыми-зерттеу жұ-
мысын алдағы жылдың наурыз айына дейін аяқтауды тапсырды. 
Бұл туралы Мәжіліс Спикері, «AMANAT» партиясының Төрағасы 
Ерлан Қошанов Үкімет мүшелерінің қатысуымен өткен фракция-
ның кеңейтілген жиынында айтты.

106 ОТБАСЫ 
БАСПАНАЛЫ БОЛДЫ
«AMANAT» партиясының сайлауалды бағдарламасы аясында 
 Қызылорда облысы Қармақшы ауданында 106 пәтерлік 53 тұрғын үй 
салынып, пайдалануға берілді. Аймақ басшысы Нұрлыбек Нәлібаев 
баспана иелерін құттықтап, өңірде осы бағытта атқарылып жатқан 
жұмыстарға тоқталды. Тәуелсіздік күні қарсаңында ұйымдасты-
рылған салтанатты іс-шараға сала басшы лары, қоғам қайраткерлері 
мен аудан тұрғындары қатысты.

ЖҮЗДЕН АСТАМ ЖАС МАМАН 
ЖҰМЫСҚА ОРНАЛАСТЫ
Биыл «AMANAT» партиясының «Жастар Рухы» жастар қанаты-
ның  бастамасымен өңірде екі ірі бос жұмыс орындар жәрмеңкесі 
 ұйымдастырылды.

Қоғамдық қабылдауға қатысушылар 
та рапынан қаржы қылмыстары мен 
он лайн алаяқтықпен күрес тиімділігін 
арт тыруға к�мектесетін Қылмыстық 
кодекстің 190-бабына �згерістер енгізу 
ұсынылды. Мұндағы басты себеп – 
алаяқтар ұсталған жағдайда да қылмы-
скерлердің әрекеттерінен келтірілген 
шығынды �теудегі қиындықтар. Yйт-
кені оларда тәркілеуге болатын мүлік 
болмайды. Ал аударымдар немесе мүлік 
рәсімделген адамдарға қатысты жауап-
кершілік күшейсе, алаяқтық схемалар-
ды бұзу жеңілдей түспек.

Сонымен қатар жиынға қатысқан 
қо ғам белсенділері басқа да бастамалар-
ды, атап айтқанда, ипотекалық несие-
лер бойынша жылдық тиімді сыйақы 
м�лшерлемесін (ЖТСМ) 8%-ға дейін 
т�мендету, 2021-2025 жылдарға ар-
налған кәсіпкерлікті дамыту ж�ніндегі 
ұлттық жоба аясында жаңа бизнес-идея -
ларды іске асыруға арналған мемле-

кеттік гранттар беру талаптарын қай та 
қарау қажеттілігін ұсынды.

Yз кезегінде Эльдар Жұмағазиев 
басқа да �тініштерді тыңдады. Мәселен, 
астаналық бизнес-кеңесші Нұрқасым 
?буев фермерлер үшін кепілді �ткізу 
мүмкіндігін қамтамасыз ететін жаңа 
піскен �німдерді (жеміс-жидек, к�к�ніс 
және к�к ш�птер) сақтау және сатуға ар-
налған к�терме-тарату орталықтарының 
желісін құру жобасын таныстырды. 

Павлодар облысы Успен ауданының 
несиелік серіктестік басшысы Ғәділ 
Нәукенов ауыл шаруашылығы мақса-
тындағы жер телімін жалдау мерзімін 
ұзарту құқығын беру мәселесін к�терді. 
Бұл ұзақмерзімді банктік несие алуға 
мүм кіндік беретіндей болуы керек, се-
бе  бі қазіргі ахуал ауыл шаруашылығы 
�н  дірушілерін қиын жағдайға қалдырып 
отыр. Батыс Қазақстан облысы Қоск�л 
ауылының фермері Думан Ер ғожин �зі 
мүше болған кооператив жойылған-

нан кейін субсидиялардан айырылға-
нын айтты. Жетісу облысы Сырымбет 
ауылының тұрғыны Асқар Айдахан 
«Ауыл аманаты» жобасы бо йынша қа-
ражат т�леу рәсімін жеделдетуді сұрады.

Партия Хатшысы Эльдар Жұмаға-
зиевтің айтуынша, фракция кредиттеу 
кезіндегі тәуекелдерді азайту және қарыз 
алушылардың құқықтарын қорғауға 
бағытталған заң жобасын әзірлеп жатыр. 
Алаяқтық үшін жауапкершілікті күшейту 
бойынша заңнамалық бастамалар депу-
таттар, сарапшылар және құқық қорғау 
органдарының қатысуымен талқылана-
тын болады. 

Ауыл тұрғындары �сіретін бақша 
дақылдарын кепілдендірілген сатылым 
бойынша ұсынысқа қатысты партия Хат-
шысы бұл тәсілдің назар аударуға лайық 
екенін айтты. 

«Партия «Ауыл аманаты» жобасын 
іске асырып жатыр, ол ауыл тұрғында-
рының табысын арттыруға бағытталған. 
Енді «егіс даласынан – дүкен с�ресіне 
дейін» тізбегін жолға қойып, шағын ша-
руашылықтардың �з �німдерін кепілді 
түрде �ткізуге мүмкіндік жасауы қажет», –
деп түсіндірді Эльдар Жұмағазиев. 

Жер телімін жалдау мерзімін ұзарту, 
«Ауыл аманаты» жобасы аясында несие 
алу, кооператив жойылғаннан кейін 
субсидия алу мәселелері құзырлы мем-
лекеттік органдар мен сарапшылардың 
қатысуымен қаралатын болады. 

Айта кетейік, республика бойынша 
партияның 226 қоғамдық қабылдау б�л-
месі жұмыс істейді, оның ішінде 1 респу-
бликалық, 20 �ңірлік және 205 аумақтық. 
Биыл қоғамдық қабылдауға 110 мыңнан 
астам адам жүгініп, 25 мыңға жуық 
қабылдау �ткізілді. Барлық �тініштің 
60%-ы оң шешімін тапты. 

Еске сала кетейік, «AMANAT»-тың 
кезектен тыс ХХІІ съезінде Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев пар-
тия жұмысын қайта құруды тапсырды. 
Президенттің айтуынша, партияның 
қоғамдық қабылдау б�лмелері азаматтар 
үшін тек шағымдармен емес, елді дамы-
туға арналған нақты идеялармен келетін 
орынға айналуы керек.

ҚАРЖЫ ҚЫЛМЫСТАРЫНА 
ЖАЗА ҚАТАҢДАЙДЫ

Қаржы қылмыстарымен және онлайн алаяқтықпен күрес, ауыл 
тұрғындарының өсірген көкөніс өнімдерін сақтау және тасы-
малдау жүйесін құру қажеттілігі, заңнаманы жетілдіру және жер 
қатынаста рын реттеу мәселелері «AMANAT» партиясының рес-
публикалық қоғамдық қабылдау алаңында өткізілген қабыл-
дау барысында қоз  ғал ды. Қабылдауды партия Хатшысы Эльдар 
 Жұмағазиев жүргізді.
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Дәрігерлер сібір жарасының адам нан адамға 
берілмейтінін, тек малдан не оның өнімдерінен 
жұ ға тынын ескертті. Базардан ет алғанда өнім нің 
қауіпсіздігін растайтын вете ринарлық қорытын-
дыны талап еткен жөн. Денсаумині мал шаруа-
шылығы ши кізатын сатумен, өңдеумен, тасумен 
ай налысатын жұмысшыларды жеке ги гиенаны, 
профилактика шараларын сақ тауға шақырды. 
Себебі күйдіргі ба зарлардан табылды.

Айхан ШӘРІП  

АТЫРАУДА 
АХУАЛ АЛАҢДАТАДЫ

Бұған дейін Денсаулық сақтау 
ми нистрлігі биылғы он айдың 

қо рытындысында Қазақстанда күй дір-
гіге душар болудың 17 дерегі әшкере-
лен генін жариялаған болатын. Содан 
бері елде кем дегенде тағы 2 дерегі 
анық талды. Екеуі де Атырау облысында.

Адамдар бұл індетті үй жануар ла-
ры нан, ауру малдың шикі етінен және 
топ ырақтан жұқтырады. Ведомство 
ма ман дарының түсіндіруінше, күй-
діргі не месе сібір жарасы – адамның, 
ауыл шаруашылығы және жабайы 
жануар лардың ағзасына еркін кіріп 
ала тын аса қауіпті инфекциялық ауру. 
Уа қытылы емдемесе, дерті тез меңдеп, 
+лім ге соқтыруы мүмкін. Оның қоз-
дыр ғышы – «Сібір жарасы микробы» 
то пырақта ұзақ жылдар бойы сақ та-
лады. 

Оның теріні, +кпені және ішек-қа-
рын жүйесін зақымдайтын түрлері 
бо л атындықтан, симптомдары да әр-
түр лі, оларды шағын мақалада үзіп-жұ-
лып келтіре салу адамдарға теріс түсінік 
беру мен тең болар еді.  Денсауминінің 
Ұлттық қоғамдық денсаулық сақтау 
ор талығының мамандары індеттен сақ-
тану үшін азаматтарға ет пен ет +нім-
де рін санитарлық-ветеринарлық бақы-
лауы жоқ, белгіленбеген жерде сауда 
жасайтын адамдардан сатып алмауға 
кеңес береді. 

Мамандардың айтуынша, қора сын-
да мал ұстайтын ауылдықтар жеке ги-
гие на шараларын сақтауы, т+рт түлігін 
вак цинациялауы, ауру немесе +ліп 
қал ған жануарды ветеринардың куә-
лан дыруынсыз, +з бетінше соймауы 
қа жет. Етті кем дегенде 70°C темпера-
тура да ұзағырақ пісіру, жартылай шикі 
күйінде жемеу керектігі айтылды. Шикі 
етті кесіп, тураған соң қолды, пышақты, 
+згесін мұқият жуған маңызды. 

Дәрігерлер сібір жарасының 
адам нан адамға берілмейтінін, 

тек малдан не оның +німдерінен жұ ға-
тынын ескертті. Базардан ет алғанда 
+нім нің қауіпсіздігін растайтын вете-
ринарлық қорытындыны талап еткен 
ж+н. Денсаумині мал шаруашылығы 
ши кізатын сатумен, +ңдеумен, тасумен 
ай налысатын жұмысшыларды жеке 
ги гиенаны, профилактика шараларын 

сақ тауға шақырды. Себебі күйдіргі ба-
зарлардан табылды.

6ткен апта соңында сібір жара сы-
ның таралу қатеріне бола, Атырауда 
ба зар жабылды. 6ңірлік Санитарлық-
эпидемиологиялық бақылау депар та-
мен тінің хабарлауынша, мамандар 
сау да орындарын қайталама тексеру 
ке зінде індет нышандарын тапты. 
Экспресс-тест эпидемиологтардың 
қау пін растады. 

– Дезинфекциялық іс-шаралар 
жүр гізу үшін базар жабылды. Осының 
ал дында департамент мамандары қала-
да ет сатумен айналысатын 65-тен ас-
там сауда орнын тексеріп, 700-ден ас-
там сынама алған еді. Оның бәрі теріс 
нә тиже к+рсеткен. Бірақ қайталама 
тек серу кезінде қосымша үлгілер алын-
ды, олар Ұлттық санитарлық-эпи де-
мио логиялық сараптама орталығында 
тек серуден +тіп жатыр, – деді депар та-
мент мамандары. 

Ақпарат құралдары сібір жара сы-
ның микробтары Атыраудағы «Дина» 
орталық базарынан табылғанын жазды. 
Департамент +кілдері ауру қоздырғыш-
тары пышақтан алынған сынамадан 
анық талғанын нақтылады. Ет пави льо-
ны жабылып, дезинфекциялау шара-
ла ры жүргізілген. Онда жұмыс істеген 
дара кәсіпкерлердің, саудагерлердің 
тізімі түзілді. Олар 14 күн бойы медици-
налық бақылауда болады.

Еске сала кетсек, Аikyn газеті қара-
ша айының басында Атыраудағы «Асыл 
Агро» базарының мал сою це хының 
жұмысшысынан күйдіргінің тері 
формасы табылғанын бұған дейін 
жазды («Күйдіргі күйдіріп барады»). Ай 
соңында оның тағы бір әріптесі дәрі-
герге жүгінген. 

АЛМАТЫ ЖАҚТА АРНАЙЫ 
ТОП ҚҰРЫЛДЫ

Індеттің аққұла биыл қанат жаюы 
Үкіметті де алаңдатып отыр. Ахуалды 
тал қылауға арналған алғашқы жабық 
оты рыс 2024 жылғы 13 қыркүйекте +т-
кен болатын. Хаттамадан белгілі бол-
ған дай, онда жауапты органдарға және 
әкімдерге «сібір жарасының туындауы 
мен таралуына жол бермеу үшін жүйелі 
шаралар қабылдау, уәкілетті мем ле-
кеттік органдарға сібір жарасы к+мілген 
жер лер мен мал қорымдарының тізім-
дерін жаңартып, оларға ревизия жүргізу 
ж+ніндегі +ңірлік комиссиялар құру» 
туралы тапсырмалар берілді. Қазір 
құра мына мүдделі ведомстволардың 

ма мандары кірген тиісті комиссия осы 
жүктелген жұмыстарды жүргізіп жатыр.

Жергілікті тұрғындардың ша-
ғым дарынан белгілі бол ған-

дай, Алматы облысының Іле ауданында 
орналасқан Қараой және Н.Тілендиев 
ауылдарында жұртшылыққа үй салуға, 
егін салып, жер пайдалануға рұқсат 
етіл ген аумақтардан сібір жарасына 
шал дыққан жануарларды к+му орын-
дары табылған. Тұрғындар ол жерлерге 
үй салып үлгеріпті, енді құжаттарын 
рә сімдеу ғана қалғанда, жер учаске-
лері нің пайдалануға беруге жатпайтыны 
әшкереленіп, халық ұлардай шулап 
қалды. 

Депутаттар Қазақстан бойынша 
мұн дай жағдайдың к+п кездесетінін 
ай тады. Неге әкімқаралар жер учас ке-

лерін таратқанда алдын ала зерттеулер 
жүргізбеген деген сауал туындайды. 
Ден саулық сақтау министрінің 2021 
жыл ғы 12 қарашадағы №ҚР ДСМ-114 
бұй рығына сәйкес, күйдіргі ошақ та ры-
ның санитариялық-қорғаныш айма-
ғын  дағы жер учаскелерін агро ме лио-
ра тивтiк, барлау, гидромелиоративтік, 
құрылыс жұмыстарын жүргізуге б+луге, 
сондай-ақ жалға беруге, жекеменшікке 
сатуға тыйым салынған. 

Ресми дерек бойынша, Қазақстан 
тер риториясында халықтың денсау лы-
ғы мен ұлттық қауіпсіздікке үлкен 
қауіп-қатер т+ндіретін сібір жарасы 
к+ мілген ошақ-орындарының саны – 
2 162. Оның басым б+лігі елді мекен-
дер де орналасқан екен. Осындай қауіп-
ті қорымдардың бірі Алматының Медеу 
ау данында тұр. Түркістан қаласында, 
сон дай-ақ Ақт+бедегі «Нұр Ақт+бе» 
ша ғынауданында жаңа мектепке жа-
қын орналасқан қорымдар жергілікті 
жұртшылықтың жүрегін суылдатады.

Мәжіліс депутаттары Қосшыдағы 
сон дай қорым су қоймасына жақын 
ор наласқандықтан, судың ластануы 
қау пін т+ндіріп тұр дейді. Зайсан әуе-
жайы осылай ластанған аумақтарға 
жа қын болғандықтан, онда заманауи 
ұшақ тар қона алуы үшін ұшу-қону жо-
лағын ұзарту мүмкін болмапты. Рес-

мен халық денсаулығына үлкен пай да 
әкеле алады. Инфекцияның та ра лу қау-
пін едәуір т+мендетеді. Алайда оның 
тиім ділігін тәжірибеде к+рсету үшін 
да ла лық сынақтар жүргізу қажет, – деді 
Ержан Алмабекұлы.

Оның айтуынша, күйдіргі ошақ та-
ры нан «арылуға» мүмкіндік болуы үшін 
мем лекет ғылыми-зерттеу жұмыстары-
на қолдау к+рсетуге тиіс. Ғалымдар 
пар  ламентшілерден сібір жарасы 
ошақ  тарының санитариялық-эпиде-
мия лық жағдайын қалыптастыру үшін 
практикалық шараларды іске асыруға 
жәрдемдесуді сұрапты. 

Сондықтан Мәжілістің бір топ 
де путаты сібір жарасының 

ошақ тарын залалсыздандыруға арнал-
ған отандық «ВА-12» препаратына 
қа тыс ты әзірлемелер мен зерттеулерді 
қол дауды және қаржыландыруды арт-
тыруды сұрап, Үкіметке жүгінді. Олар-
дың пікірінше, бұл препаратты тиімді 
пай далану тәуекелдерді айтарлықтай 
азай тады және зардап шеккен аймақ-
тарда қауіпсіздікті қамтамасыз етеді.

Алайда ғалымдар мен депутат тар-
дың бастамасы Үкіметте қолдау тап па-
ғаны енді белгілі болып отыр. Ми-
нистр лер кабинеті ол ұсынысты қара-
ды. Неге құптамады? Оның мәнісін 
Мә жіліске Үкімет басшысы Олжас 
Бек теновтың +зі түсіндіріп берді.

Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
де ре гінше, «БА-12» дезинфекциялау 
құ ралы ветеринариялық-санитариялық 
қа дағалау объектілері мен топырақты 
про филактикалық және мәжбүрлі де-
зин фекциялауға арналған. Ол шы-
нында да АШМ-нің Ветеринариялық 
препараттар мен жемш+п қоспалары-
ның мемлекеттік тізілімінде тіркелген. 

Үкімет сарапшы деп тартқан зерт-
теу шілерді шошынтқаны сол, «БА-12» 
дезинфекциялау құралының құрамына 
әмбебап антисептик және тиімді илік 
зат саналатын «глутар альдегиді» (кем 
де генде 10%) кіреді. Балама атауы – 
пен тадиаль. Ол медицина, ветеринария, 
мал шаруашылығы, клининг, тері-был-
ғары мен тоқыма +неркәсібінде қол-
данылады. 

– Бұл ретте глутар альдегиді әсері 
+те күшті ақуыз денатураторы ретінде 
тірі материямен әрекеттеседі. Препарат 
ме дициналық практикада және сани-
та рияда жетекші р+лге ие болмады, 
се бе бі оның адам мен жануарлардың 
шы рышты қабаттары мен жоғарғы ты-
ныс алу жолдарына қатты тітіркендіргіш 
әсері бар. Аллергендік қасиеті де жо-
ғары. Оның салдары экземалар, ней-
ро дермиттер түрінде к+рінеді, – деді 
О.Бектенов. 

Осы уды бүкіл Қазақстан терри то-
рия сына шашып шықса, ертең халық 
ден саулығынан «сау-тамтық» қалмауы 
мүм кін. Содан Үкімет тізгін тартып 
отыр. Пандемия кезінде бірқатар к+-
ше ге қолмен у шашып, дезинфекциялау 
жүр гізілгенде соның +зі елдің үрейін 
ұшырғаны мәлім. 

Премьердің мәліметінше, химия-
лық +німнің қауіпсіздік паспортына 
сәй кес, келесі жайттар анықталды: 
+ңір лерді «БА-12» дезинфекциялау 
құра лымен жаппай +ңдесе, біріншіден, 
жұртшылықтың глутар альдегидін дем-
мен жұту қаупі бар. Бұл зат небәрі 
+20°C температурада буланған кезде 
ауа ның ластануының қауіпті деңгейіне 
тез жетеді. 

Екіншіден, ұзақ жыл бойы және 
қай талай әрекет ету әсеріне ие. Сал-
дары нан, жергілікті тұрғындардың 
қай та-қайта немесе ұзақ уақыт бойы 
ты ныстауы олардың арасында демікпе 
мен дерматиттің кең таралуына соқты-
ра ды. 

Үшіншіден, бұл зат – қатерлі ісікке 
соқ тыра алатын канцероген: ұзақ уақыт 
әсер еткенде ықтимал канцерогендігі 
ту ралы ақпарат бар. Т+ртіншіден, қор-
шаған ортаға залалы да жетерлік. Зат, 
әсіресе суда +мір сүретін организмдер, 
ба лықтар, басқасы үшін +те улы, қауіп-
ті. 

Бесіншіден, елде кейінгі жылдары 
да ла, орман +рттері жиіледі, бұл зат +рт 
ке зінде тітіркендіргіш немесе уытты бу 
(газ) шығарады. Алтыншыдан, глутар 
аль дегидінің +зге де экологиялық тәуе-
кел дері жоғары. Оны қолданудың не гіз-
гі қауіптерінің бірі – оның ағынды су 
ар қылы су объектілеріне сіңу қабі леті. 
Бұл зат табиғи жағдайда нашар ыды-
райды. Мұнысы су экожүйесіне жойқын 
әсер етіп, +зендерде, к+лдерде, Каспий 
теңі зінде улы концентрациялардың 
жиналуына соқтыруы мүмкін. 

Жетіншіден, Қазақстан соның к+-
ме гімен сібір жарасы ошақтарынан 
құ ты ламын десе, Ұлы даладағы биоә-
ралуан дықты құртып тынуы мүмкін. 
6йткені қоршаған ортаға түскенде 
глу тар альдегиді қоректік тізбектің не-
гізі саналатын барлық микроорганизмді 
+лтіреді. Бұл биоәралуандықтың т+-
мен деуіне әкеліп, бүкіл экожүйеге теріс 
әсер етпек. 

Халықаралық тәжірибеде глютар 
альдегиді әдетте медициналық 

ас паптарды дезинфекциялау үшін 2-3% 
концентрацияда ғана қолданылады. Ал 
«БА-12» дезинфекциялау құралында 
оның шоғырлануы – кем дегенде 10%! 

Премьер Олжас  Бектеновтің ай-
туын     ша, глютар альдегидінің халыққа, 
қор  шаған ортаға зиянын, уыттылығын, 
тератогенділігін және канцерогенділігін 
еске ріп, әсіресе елді мекендер аума-
ғын дағы сібір жарасы ошақтарын оны-
мен +ңдеуден бас тартылды. Ендеше 
күй діргіні жұқтырмау үшін халықтың 
әрі қарай да дәстүрлі алдын алу шара-
ларын қолдануы маңызды.

пуб лика бойынша ауылдардың әр қай-
сысында дерлік осындай қорымдар, 
індет ошақтары бар. 

Сарапшылар олардың бәрінің бір-
дей орналасқан жері, схемасы картаға 
тү сірілмеген деген қорқынышты бол-
жам айтады. Елімізде сібір жарасы 
бойын ша кадастрдағы деректердің 
дәл дігі күмән тудыратын к+рінеді. Қа-
зір қолданылатын ғылыми кадастр лар-
ды тиісті министрлік бекітпегендіктен 
жергілікті әкімдіктер жер телімдерін 
беру кезінде бұл құжатқа ресми түрде 
сүйене алмайтын к+рінеді.  

Алматы +ңіріндегі қос ауылдан 
шық қан дау-жанжалдың дүмпуі жо ға-
рыға жетті. Содан Алматы облысының 
әкі мі Марат Сұлтанғазиевтің 2024 жыл-
ғы 4 қазандағы №58-+н/қ +кімімен, 
жұ  мыс тобы құрылды. Оған кеңес за-
ма   нынан бері сібір жарасына шал дық-
қан малдардың +лекселері к+мілген 
жер  лердің координаттарын нақтылау, 
олар ды ветеринариялық-санитариялық 
қа ғидалардың талаптарына сәйкес кел-
тіру және санитариялық-қорғау ай ма-
ғына кіретін жер учаскелеріне қатысты 
тиіс ті жұмыстарды жүзеге асыру тап-
сы рылды. Топ жыл соңына дейін осы 
ба ғыттағы жұмысын жалғастыратыны 
айтылды. 

Кадастрға сәйкес, Алматы облы-
сы ның Қараой ауылында сібір 

жарасы бойынша бір ғана стационарлық 
пункт тіркеліпті. Онда 1959 жылы +л-
ген жалғыз ірі қара мал к+мілген екен. 
Н.Тілендиев (Шелек кемер) ауылында 
ін дет ошақтарының саны 3-еу: оларда 
1968, 1969, 1970-жылдары қырылған 
сиыр   лардың +лексе-сүйектері жатыр. 

Үкімет +кілдері сарапшылардың 
«ғы  лыми кадастрларды тиісті министр-
лік бекітпеген» деген ақпаратты рас та-
мады. Сібір жарасы к+мілген жерлердің 
коор динаттары, індеттің эпи зоо тия-
лық, эпидемиялық ошақтары туралы 
мә ліметтер Денсаулық сақтау ми нистр-
лігінің 2003 жылғы 5 қаңтардағы және 
Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
сол жылғы 31 қаңтардағы бұйрық та ры-
мен бекітілген «1948-2002-жылдары 

Қа зақстан Республикасының сібір жа-
расы бойынша стационарлық қолайсыз 
елді мекендерінің кадастрында» ұсы-
ны лыпты. Бірақ ол бәрібір нақтылауды 
қажет етеді. 

ТОЛЫҚ ҚҰТЫЛУҒА 
БОЛМАС ПА?

Қазақстан ғалымдары ресейлік 
әріп  тестерімен бірлесіп, сібір жарасын 
за рарсыздандыратын «ВА-12» атты 
жаңа дәрі ойлап тапқан-тын. Ол туралы 
біраз айтылды. Артынан тыншып қал-
ды. Мәжіліс депутаты Ержан Бейсен-
баев Ауыл шаруашылығы министр лігі-
нің тапсырмасымен, «КазНИВИ» 
ЖШС базасында «Сібір жарасының 
то пы рақ ошақтарын дезинфекциялау 
жә не жою» жобасы жүзеге асырылғанын 
жеткізді.

– Жоба аясында «КазНИВИ» ЖШС 
қыз меткерлері ресейлік «НИКА» ЖШС 
мамандарымен бірге, «ВА-12 де зин-
фек циялық ветеринариялық +німін» 
әзір леп шықты. Ол препарат комис-
сия лық тіркеу сынақтарынан +тіп, 
тір кеу куәлігін алды. Зерттеулер нәти-
же сінде анықталғандай, бұл дәрі жер 
бе тінен жеткілікті тереңдікте ор на лас-
қан сібір жарасының ошақтарын жою ға 
қабілетті! Бұл жаңалық ел экономика сы 

ҚАУІП КӨП
КҮЙДІРГІДЕНКҮЙДІРГІДЕН

Күйдіргінің таралуы ел күйінетіндей әрі 
үрейленетіндей ауқымға жетті. 
Денсау лық сақтау, Ауыл шаруашылығы 
министрліктерінің дерегінше, 
2021–2023 жылдары сібір жарасын жұқты-
рудың 18 дерегі тіркеліпті. 2021 жылы – 
6, 2022 жылы – 4, 2023 – 8. Ал 2024 жылы 
19 дерегі анықталды! Яғни, 1 ғана жыл-
дың көрсеткіші үш жылды қоса алған-
дағыдан асып түсті. Бұған не себеп? 
Отандық ғалымдар індет ошағы болған 
қорымдарды зарарсыздандырып, түп-
кілікті арылуды ұсынып еді, бұл идея 
неге ілгері баспады?
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– Статистика  8,5 миллионнан астам 
азаматтың несиеге �мір сүріп жатқанын 
к�р сетті. Кредитке тәуелділік неден 
пайда болды? 

– Елімізде 20 миллионнан астам 
халық тұрады. Оның 10 миллионы – 
эко номикалық белсенді азаматтар. 
Соңғы ресми деректерде, елімізде қазір  
8,5 миллион адамның қарызы бар екені 
айтылды және олардың арасында  
студенттер мен зейнеткерлер бар. Бұған 
қоса, триллиондаған қарыздың 65 
пайызы – кепілсіз несие. Мұның себебі 
неде? «AMANAT» партиясы жүзеге 
асырып жатқан «Қарызсыз қоғам» 
пил от тық жобасының аясында осы 
мәселені зерттей бастадық. Қызылды-
жасылды жарнамаға тәуелді қазіргі 
қоғамда адамдарға тән жаман әдет бар 
– біз бәрін бірден сатып алуды қалап 
тұрамыз. К(зсіз кредитке кіре беруімізге 
осы әдетіміз әсер етпей қоймайды. 
)леу меттік желідегі бәзбіреудің (мірін 
сүруге ұмтылатындар, әсіресе жастар 
к(бейді. Талай жағдайға куә болдық, 
студенттер ата-анасынан жасырып 
микроқаржы ұйымдарынан қарыз 
алады. Табысы болмаған соң, онысын 

– «Қарызсыз қоғам» жобасының 
қорытындысы туралы не айтар едіңіз?

– «AMANAT» партиясының «Қа-
р ызсыз қоғам» жобасы Қазақстан бо-
йын ша 8 облыста жүзеге асырылды. 
Оның ішінде, Атырау облысы да бар. 
«Қарызсыз қоғам» жобасы аясында 
Атырау облысында 6 000-ға жуық адам 
оқытылды. Жоба аясында адам қаржылай 
сауатты болып шығады. Оның ішінде, 
несие, депозит, ақша жинаудың әдістері, 
алаяқтарға алданбау, қосымша табыс, 
мемлекеттік бағдарламаларға қатысу 
арқылы қаржылық жағдайды жақсарту, 
бизнес план жасау, грант мәселелері 
толықтай қаралады. Оқуды аяқтап, сер-
тификат алғаннан кейін қатысушы заңгер 
к(мегіне жүгінеді. Оның аясында, шоты 
банк тарапынан бұғатталғандар, ай сай-
ынғы т(лейтін несие суммасын азайтқысы 
келетіндер заңгердің тегін кеңесін алып, 
әрі қарай қаржылық жағдайын жақсартуға 
жұмыстана алады. Қазақстан бойынша 
қазір 1,5 миллион адам несиесін т(лей 
алмай жатыр. «Қар ызсыз қоғам» – оларды 
қарыз шұң қырынан шығаруға к(мектесетін 
жоба деуге болады. Атырау облысы 
бойынша биыл жылжы майтын мүлігі 

ҚАРЖЫЛЫҚ САУАТ 
БАЛАБАҚШАДАН 
БАСТАЛАДЫ
Елімізде банкте несиесі бар азаматтардың саны 8,5 
миллионға жетті. Ұлттық банктің мәліметінше, биыл 
қазақстандықтардың несие сомасы 12 триллион 
600 миллиард тең геге теңескен. Мамандар есепсіз 
несиенің алынуына не гізгі себеп – қаржылай са-
уаттың болмауы деп отыр. Қарыздың көбею себебін 
анықтап, салдарымен күресу мақ сатында «AMANAT» 
партиясы былтыр «Қарызсыз қо ғам» жобасын іске 
қосты. Бұл бастама нәтижесін берді ме? Қарыз қа-
мытынан құтыла алмай жүрген кімдер? Осы мәселе 
төңірегінде «AMANAT» партиясы «Қарызсыз қоғам» 
жобасының Атырау облысы бойынша менторы Ақан 
Қайырғалиевпен тілдестік.

Бейбіт заманда әскердегі баласының 
табытын құшақтап қалуы кімді болмасын 
бейжай қалдырмайды. Интернетті кез-
ген мына бір статистика да к(ңілге 
біт кен жараның аузын тырнап тұр. 
Елімізде кейінгі үш жылда 270 әскери 
қызметкер қаза болған. Ал Бас әскери 
прокуратура кейінгі т(рт жыл ішінде 
әскерде 90-ға жуық суицид фактісі 
тіркелгенін мәлімдеген.

)скерде әлімжеттік бары белгілі. 
Мұны ешкім жоққа шығара қоймас. 
Сот шешімі шыққан бір істі мысал 
етейік. 29 қазанда ғана Жетісу облысы 
Сары(зек аулындағы 29 108 әскери 
б(лімінде 19 жастағы сарбазды ұрып-
соғып, (ліміне себеп болған лейтенант 
«Билікті асыра пайдалану» бабымен 7 
жылға сотталған-ды. Ал әскерге сау 
кетіп, т(секке таңылған Ербаян Мұхтар-
дың да оқиғасы ел есінде. Қиыны 
сол – оларды әскерге к(шеден ұстап 
әкеткен. Қорғаныс министрлігінің 
таяудағы брифингінде бұл әдіс енді 
қолданылмайтынын мәлімдеген. Бірақ 
жергілікті военкоматтар әлі сол к(шеден 
күштеп әкету әдісімен сарбаз жинауды 
тоқтатпай тұр.

Сонымен жастар әскерден неге 
қашады? )лде, жастар әскери билетсіз 
де нан тауып жейміз, (лмейміз деген 
түсінікпен (мір сүре ме? Айтпақшы, 
иә, біздің елде әскери билетсіз де нан 
тауып жейсіз, тіпті (те жақсы карьера 
да жасауға болады. Басқа саланы айт-
паған күннің (зінде осы әскери сала, 
ішкі істер органдары, прокуратура 
секілді мүйізі қарағайдай мекемелердің 
(зіне жұмысқа тұру үшін әскери билеттің 
қажеті жоқ. Тіпті, нағыз қажет деп 
жатса 40 күндік әскери оқуды аяқтап, 
сол құжатты тапсыра салады. Осыдан 
келіп әскери билеттің құны к(к тиын 
болып қалғандай... Жалпы, Қазақстанда 
әскери билеттің беделі қалды ма? 

Сананы тұрмыс билейтін нарық 
заманында к(п дүние нан табу мен жан 
бағудың ара жігімен (лшенетіні ешкімге 
жасырын емес. Бұл – нарық заңы. Бірақ 
таразының екінші ұшында Отан деген 
қасиетті ұғым тұр. Бүгінгідей геосаяси 
жағдай тұрақсыздау заманда осы Отанды 
кім қорғайды деген сұрақ шығады ал-
дымыздан. Ал жастар болса әскерге 
барғылары келмейді. С(зіміз дәлелсіз 
емес. БҚО-да 4 бірдей жігіт бір түнде 
казармадан қашып кеткен. Казарманың 
үшінші қабатына секіргелі жатқанда 
одеяло үзіліп кетіп, т(ртінші жігіт т( м-
енге құлаған. Қазір он ың жағдайы (те 
ауыр. Омыртқасы жара ланған. Дәрігер-
лер мүгедек болып қалуы мүмкін деп 
жатыр. 

– 30 қараша күні түнгі екіден кете 
т(рт бала БҚО Қорғаныс істері ж(ніндегі 
департаменттің ішінде орналасқан 
әс кери казармадан қашып шыққан.  
Казарманың үшінші қабатынан секіріп, 
қашпақшы болған т(рт жігіттің бірі 
жерге құлап  ауыр жарақат алды. Ол 
қазір облыстық ауруханада ем алып 
жатыр. Жігіттің қазіргі жағдайы нашар. 
Оның омыртқасы жараланған. Казар-
ма дан қашқан жігіттер үшінші қабаттан 
бірнеше т(сенішті байлап т(менге 
түскен. Олар терезені, терезеге қойылған 
торды бәрін сындырған, – деп атап 
(тті БҚО Қорғаныс істері ж(ніндегі 
департамент бастығының орынбасары 
Альберт Бекмұханов.

Казармадан қашып, ауыр денежа-
р ақатын алған С. есімді азамат – 19 
жасар жігіт. Оған әскерге шақыру туралы 
хабар бірнеше мәрте жіберілген. Енді 
казармадан қашқаны үшін қылмыстық 
жауапкершілік пен қоса материалдық 
залал келтіргені үшін жауапкершілікке 
тартылады. 

А.Бекмұхановтың айтуынша, 
казармадан қашқан т(рт жігітке қатысты 
әскери қызметтен жалтару бабы бойынша 
қылмыстық іс қозғалатын болады. Ка-
зармадан қашып кеткен т(рт жігіттің 
үшеуі (з еріктерімен кері оралыпты. 
Олардан түсініктеме алынып жатыр. 
Ал т(ртінші жігіт аурханада жатыр. 
Қор ғаныс істері ж(ніндегі департаменттің 
ішінде күзет қызметі бар, айнала толған 

камера. Т(рт жігіттің терезені сындырып, 
қашып жатқанын күзет қызметіндегілер 
неге к(рмеген, неге тоқтатпаған деген 
заңды сұрақ туындайды. 

– Казармадан қашқан жігіттерді 
жауапкершілікке тартамыз. )скери 
полиция мен әскери прокуратура тер-
геуді бастады. )скери қызметтен жалтару 
бабы бойынша іс қозғалды. Казарманың 
ішінде екі камера бар. Дәлізде де камера 
бар. Күзет қызметі бар. Олардың бәрінде 
рация бар. Енді сол күні түнде неге 
дереу шара қолданбағаны туралы тек 
тергеу анықтайтын болады. Біз (з кінә-
мізді жоққа шығармаймыз. Бірақ түнде 
не болғанын білмейміз, – деді А.Бек-
мұханов.

Алайда бізбен с(йлескен жараланған 
19 жастағы жігіттің ағасы басқа жайтты 

дұрыстап күзетпейді, неге қарамаған?», – 
деп қынжылады Нұрхат Абулғазиев. 

Ал сол күні түнде қашып шыққан 
жігіттердің бірі «мен әскерге барудан 
еш қашан бас тартқан емеспін» деп 
отыр. «Онда неге қаштың?» деген 
сұрағымызға «білмеймін, байқамай 
еріп кеттім» деп жауап берді.

– Біз үш доспыз. Үшеуміз де әскерге 
барудан қашқан емеспіз. Бірақ жаны-
мыздағы жігіттің алдауына сеніп қалдық. 
Неге еріп кеткенімді (зім де түсінбеймін. 
Біз үш дос бірге әскерге барайық деп 
кел генбіз. Бірге барып келейік деп ше-
шім шығарған едік. Мен (зім 18-ге тек 
кеше маусым айында ғана толдым. 
Маған ешқандай әскерге шақырту 
кел ген емес. Мен сол қашқан күні қақ-
падан секіріп құлап қолымды сындырып 
алдым. Ал досымның жағдайы (те 
ауыр, – деп атап (тті )ли Бейбіт.

Бұл бір ғана факт. Ал әскерден қашып 
жүрген жастар қаншама. 

)скери міндетін орындаудан жастар-
дың не себептен бас тартқаны әзірге 
белгісіз. Оны мамандар анықтай жатар. 
Ал біз (з кезегімізде БҚО бойынша әуе 
десантшылары бірлестігінің т(рағасы 
Марлен Ғиылманұлын әңгімеге тартып 
к(рдік. Марлен Ғиылманұлы бәрі 
тәрбиеден басталатынын айтты.

– Негізі к(п нәрсе отбасындағы 
тәр биеден басталады. Бала шыр етіп 
дүниеге келгенде анасын к(реді. Одан 

БАЛА БАТЫР?
ӘСКЕРДЕН НЕГЕ ҚАШТЫҢ,

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Қазір елімізде күзгі әскерге шақыру науқаны жүріп жатыр. Президент Жарлы-
ғына сәйкес, бұл желтоқсан айының аяғына дейін жалғасады. Бір өкініштісі, 
жастар әскери билетке ие болуға асықпай тұр. Басым бөлігі сол жердегі жағдай-
дан үрейленеді. Оның себебі әлеуметтік желіге әлсін-әлсін жарияланатын 
сарбаздар туралы жайсыз хабарлар болуы мүмкін бе?

баяндады. Оның ағасы інісі әскерге 
ша қырту туралы ешқандай хабарлама 
алмағанын мәлімдеді. 

Оларды үшінші қабаттағы жатын 
б(лмеге орналастырған. Сол кезде бір 
бейтаныс жігіт бұларды казармадан 
қашуға үгіттеген. Ол (зін қаладағы 
ат ақ ты бір ресторатордың баласымен 
деп таныстырыпты. 

«Ақшадан қысылмаңдар, айыппұл-
дарыңды (зім т(леп беремін» деп аз-
ғырыпты. Менің інім мен оның достары 
сол жігіттің алдауына сеніп қашып 
шық қан. Кейін біз анықтадық. Ол еш-
қандай да байдың баласы болмай шықты. 
Бірінші болып сол бала (зі т(менге 
түс кен. Кейін қалған үш бала түседі. 
Соңғы болып менің інім түсіп келе 
жат қанда байланған жабындар үзіліп 
кетіп, т(менге құлайды. Жігіттер бәрі 
қашпақ болып дайындалғанда, менің 
інім орнынан тұра алмайтынын айтқан. 
Оны к(теріп тұрғызбақшы болады, 
бір ақ ол тұра алмаған. Ол (зі үш жігітке 
сен дер қаша беріңдер, маған жедел 
жәр дем шақырсаңдар болды депті. 
Кейін үш жігіт қашып кетеді. Ал терезе-
ден қарап тұрған қалған жігіттер кезек-
шіні айқайлап шақырады. Ол (з орнында 
болмай шығады. Кейін бірдене етіп 
кезекшіні тауып, жедел жәрдемді 
шақырған. Бірақ менің інім сыртта 1 
са ғаттай мұздап жатып қалған. Інімнің 
жараланғанын мен сол жедел жәрдемде 
істейтін танысымнан естідім. Інім қазір 
т(секке таңылып жатыр, дәретке де 
шыға алмайды. Оған екі ота жасалады 
деп күтіліп отыр. Казармаға сау кірген 
баламыз ғой. Неге олар жастарды 

кейін балабақша мен мектепте де әйел-
дердің саны басым. Ер адамның тәрбиесін 
к(рмеген баладан не күтесіз? Бұл – 
бірінші проблема. Екінші проблема, 
қазір әскерді тозақтай етіп к(рсету, 
жаман жағын ғана насихаттау үрдісі 
белең алып тұр. )скерден қашудың 
басты себебі сонда. Жастар әлеуметтік 
желідегі ақпаратты сараламайды, жұта 
береді. Ал үйде «балам, дұрыс бол, 
азамат бол, берік бол» деп отырған әкесі 
бар ма? Міне, гәп осында. Үшіншіден, 
қазір әскери билеттің де құны қалмады. 
)скерге барған бала да, бармаған бала 
да бірдей. Мен әскери билетті бір ай 
оқып алатындарды мүлде қолдамаймын. 
Бұл билетті сатып алу деген с(з. Бір 
айда не үйренеді? Не түсінеді?, – дейді 
БҚО бойынша әуе десантшылары 
бірлестігінің т(рағасы Марлен Ғыли-
манұлы. 

Қазіргі әскери казармадан қашып 
шыққан т(рт жігіттің бірі әскерге жі-
берілді. Ал қалған үшеуі елде. Бірінің 
жағдайы ауыр, дәрігерлер алда күрделі 
екі ота жасаймыз деп отыр.

Қаржылық сауат – мүлдем несиесі жоқ 
адам деген сөз емес. Несиені екі 
жағдайда – бизнесті дамытуға және 
білімді кеңейтуге алуға болады. Өйткені 
кәсіп те, білім де адамның өзін 
дамы туға салған инвестиция.

т(лей алмайды, ал ата-анасы баласының 
қарызын коллекторлар хабарласқан 
кезде ғана біліп жатады. Зерттей келе, 
әлгі студенттің кофеханада кофе ішіп, 
әлеуметтік желіге әдемі сурет жүктеу 
үшін қарыз алғанын біліп жатамыз. 
Бұл, әрине жақсы құбылыс емес. 
Сондықтан қаржылық сауат мәселесі 
балабақшадан бастап үйретілуі керек.  

– Қарызға батып жүргендердің 
арасында әйелдердің үлесі қандай? 
!йелдер к�п қарыз алады деген түсінік 
шындыққа жанаса ма?

– Қаржылық сауат – мүлдем несиесі 
жоқ адам деген с(з емес. Несиені екі 
жағдайда – бизнесті дамытуға және 
білімді кеңейтуге алуға болады. Hйткені 
кәсіп те, білім де адамның (зін дамы-
туға салған инвестиция. Бірақ білімнің 
соңынан қуып, есепсіз қарызға кіріп 
кеткендер де к(п. )сіресе, әйел заты 
түрлі психологиялық, мотивация лық 
және басқа да курстар сатып алып, 
қар ызға батып кетеді. Адам (зінің 
қаржылық жағдайына қарай білім алуы 
және оны пайдаға асыра білуі керек. 

Жалпы, қарыз алуға «ынта» барлығы 
эмоцияның қажеттілігін (теуден туып 
отыр. Ересек адамдар жақсы біледі, 
90-жылдары еліміз нарықтық экономи-
каға к(шкен кезде дүкендерде с(релер 
бос тұрды. Қазір жарнама, маркетинг 
саласы жақсы дамыған. Банк қосымша-
ларының да кері әсері тиіп жатады. 
Hйт кені ақшаны қолға ұстамаған соң, 
кейде қалай жұмсап жібергеніңді білмей 
қаласың.  

бұғатталған 200 адамға к(мек к(рсетілді. 
Яғни, олар дың мүлігі бұғаттаудан шы-
ғар ылды. Сон дай ақ есепшоттары бұ-
ғатталып, табы сының 50 пайызын банктер 
ұстап отырған 228 адамға к(мек к(рсетілді, 
34 адамға банкроттық жариялау бойынша 
к(мек берілді. Олардың банк алдындағы 
жалпы бере шегі 70 миллион теңгеден 
асады. Десе де, байқағанымыз, халыққа 
әлі де болса «Қарызсыз қоғам» туралы 
ақпарат жет пей жатыр. )сіресе, ауылды 
жерлер дің тұрғындары мұны бір реттік 
жиын деп ойлайды. Кейін тренингтен 
(ткеннен кейін бір-бірін шақырып 
жатады. 

Несие – есебін білетін адамға (те 
жақсы құрал. Сондықтан мүлде несие 
алмаңдар деп үгіттеуге болмайды. Бір 
кездері (зімнің де басымда кредитім 
болды. Қарызымнан толық құтылуды 
мақсат етіп қойдым. С(йттім де, қолыма 
артық ақша түссе болды, бірден несиемді 
жаба бастадым. Қазір банк қосымшала-
р ын ашқанда рахаттанамын. Тап-таза 
тұрады. Бұл жерде айтқым келгені, 
қар ыз адамды баса береді. Ал ақша 
жинау тәртіпті талап етеді. Сондықтан 
азаматтарға табысының 10 пайызын 
жинап отыруға кеңес беремін. Бұл әдет 
бірден оңай болмайды. Бірақ орындауға 
болады. Ақшаны табу (з алдына, одан 
азғантай ғана болса да сумманы жинақ-
тай отырып к(бейте білу маңызды. 

– !ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Баян ЖАНҰЗАҚОВА
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Кә сіпкерлердің есіне салғым келеді: 
вейп, насыбай және снюс сатуға тыйым 
са лынған ережелерді сақтау – бұл заң-
ның талабы ғана емес, сонымен қатар 
қо ғам алдындағы жауапкершілік. «Нұ-
ра» ауданында мұндай мониторинг үне мі 
жүргізіліп тұрады. 

Аудан әкімдігі қалалық Полиция департаментімен бір-
лесіп, «Нұра» ауданындағы ірі тұрғын үй кешендерінде 
орналасқан кәсіпкерлік нысандарын тексерді. Рейд қо-
рытындысына сәйкес, насыбай мен снюс сататын 3 дүкен 
анықталды. Полиция қызметкерлері жалпы сомасы 
25 мың теңгеге шамамен 40 қорап насыбай мен 20 снюс 
тәркіледі. Дүкен иелері әкімшілік жазаға тартылып, 
әрқайсысына ӘҚБтК-нің 196-бабы бойынша 
92 300 теңге (25 АЕК) көлемінде айыппұл салынды.

НАШАҚОРЛЫҚПЕНТілекгүл 
ЕСДӘУЛЕТ

КҮРЕС
«Біз жаман әдеттердің алдын алу 

қа ғидаттарын ұстана отырып, жастар-
дың осы �німге қолжетімділігін шек-
теу ге тырысамыз. Бұзушылықтар үшін 
қа таң жауапкершілік шаралары, соның 
ішін де ірі айыппұлдар қарастырылған. 
Кә сіпкерлердің есіне салғым келеді: 
вейп, насыбай және снюс сатуға тыйым 
са лынған ережелерді сақтау – бұл заң-
ның талабы ғана емес, сонымен қатар 
қо ғам алдындағы жауапкершілік. «Нұ-
ра» ауданында мұндай мониторинг 
үне мі жүргізіліп тұрады. Жыл басынан 
бе рі 230-ға жуық дүкен тексерілді. Біз 
бұл жұмысты әрі қарай да жалғас ты ра-
мыз», – деп атап �тті «Нұра» ауданы 
әкі мі аппаратының кәсіпкерлік б�лі мі-
нің бас маманы Батырхан Жан пейі сов.

Маманның айтуынша, мұндай 
заңбұзушылықтарды анықтау 

бойынша жүргізілетін рейдтер жастар 
ара сында жаман әдеттердің алдын алу-
ға және кәсіпкерлердің заңнаманы 
сақ    тауы үшін жауапкершілікті арт тыру-
ға бағытталған. Тексеріс барысында 
дү кен сатушыларына профилактикалық 
тү сіндіру жұмыстары жүргізілді.

Мемлекет басшысының тапсыр ма-
сы на сәйкес, былтыр 2023-2025 жыл дар-
ға арналған Есірткінің заңсыз айна лы мы 
мен нашақорлыққа қарсы күрес ж�-
ніндегі кешенді жоспар әзірленіп, Үкі-
меттің қаулысымен бекітілген-ді. Бұл 
ке шенді жоспардың негізгі мақсаты – 
қо ғам үшін аса қауіпті, әсіресе син те-
ти калық препараттардың таралуының 
жо лын кесу, олардың қолжетімділігін 
т�  мендету, нашақорлықты ерте анық-
тау жүйесін енгізу, есірткі қолданатын 
адамдардың шынайы және нақты есе-
бін қалыптастыру, уәкілетті органның 
құ зыреті мен мәртебесін арттыру, ма-
териалдық-техникалық жағдайды ны-
ғайту. ІІМ Есірткі қылмысына қарсы 
іс-қимыл департаментінің �кілі Бақыт-

рейдтер тұрақты негізде жүргізіледі. 
Уәкі летті органдар әкімдікпен бірлесіп, 
әсіресе жастар арасында есірткі қыл-
мысына қарсы түрлі шара белсенді 
жү зеге асырылып келеді. Сонымен 
қа тар «Нашақорлыққа және есірткі 
биз несіне қарсы күрестің 2023-2025 
жыл дарға арналған республикалық ке-
шенді жоспары» аясында да нәтижелі 
жұ мыс атқарылып жатыр. Биыл уәкі-
лет ті органдар жыл басынан бері қалада 
400-ден астам есірткі қылмысын тір-
кеген.

Астана қаласы Полиция депар та-
мен тінің есірткі қылмысына қарсы 
іс-қи мыл басқармасының аға жедел 
уәкілі <лия Қибатқызының айтуынша, 
2024 жылдың 11 айында Астанада 407 
есірт кі қылмысы тіркеліп, соның ішін-
де 285 �ткізу фактісі, сондай-ақ есірт-
кінің синтетикалық түрлерімен байла-
ныс ты 621 есірткі құқықбұзушылық 
анық талған. Заңсыз айналымнан 339 
келі есірткі заттары, соның ішінде 20,8 
келі «синтетика» тәркіленген.

– Нашақорлыққа және есірткі биз-
несіне қарсы күрестің 2023-2025 жыл-
дар ға арналған республикалық кешенді 
жоспары және мемлекеттік органдар 
мен жұртшылық барынша тартылған 
«Астана – есірткісіз қала 2023-2025 
жыл дарға арналған» бағдарламасы іске 
асырылуда. Оның аясында уәкілетті 
органдармен нашақорлықтың алдын 
алуға және есірткінің заңсыз айналымы 
саласындағы қылмыстарды анықтауға 
бағытталған бірқатар іс-шара жүр гі-
зілу де, – дейді <лия Қибатқызы.

Тұрақты түрде мемлекеттік орган-
дар мен және ҮЕҰ-мен бірлесіп Құқық 
қорғау органдары 11 айда 496 алдын алу 
іс-шараларын, соның ішінде акциялар, 
се минарлар, дәрістер, д�ңгелек үстел дер, 
кездесулер, спорттық турнирлер, кон-
курстар �ткізді. Мәселен, «Астана – 

ку роры Асқар Рахман есірткі тара ту-
шы лар әлеуметтік желіде емін-еркін 
на сихат жұмысын жүргізіп отырғанына 
тоқ талды. Оның айтуынша, жастар мен 
жа с�спірімдер арасында нашақорлық 
туралы және психологиялы, құқықтық 
сауаттылықты арттыру маңызды.

– Жастардың к�бісі нашақорлық 
үшін қандай жауапкершілікке тар ты-
ла тынын білмейді. Есірткі және пси-
хотроп тық заттарды жасау, сақтау, са-
тып алу, тасымалдаумен айналысқандар 
�мір бойына бас бостандығынан айы-
рылады. Заң бұл бағытта қатаң. Қоғам 
де р тіне айналған нашақорлықпен кү-
рес жан-жақты болғанымен, есірткі 
та ратушылар әлеуметтік желіде емін-
ер кін жұмысын жүргізіп келеді. Ол 
қар маққа жастардың түсіп қалатыны 
�кі нішті. Сондықтан жастар үшін пси-
хо логиялық және құқықтық сауат ты-
лық ты арттыру аса маңызды, – деді 
про курор А.Рахман.

Жас�спірімдер мен жастар ара-
сын да жылдар бойы нашақор-

лық тың алдын алу шаралары үздіксіз 
жүр гізіліп келе жатқанымен, әлі де 
бол са есірткі тұзағына түсіп қалатындар 
қатары азаймай отыр. <.Қибатқызы 
мұның себебін қаржы табуды к�здеген 
жастардың есірткі сату жарнамасына 
бай қамай алданып қалатыныдығымен 
тү сіндірді.

– Есірткі сату жарнамасына қаржы 
табу мақсатымен жүгінетін жас�с пі рім-
дер жиі алданады. <сіресе, син те ти ка-
лық есірткіге еріп кететіндердің үлесі 
ба сым. Ал синтетикалық есірткі �з 
ке     зегінде героиннан да қатты әсер ете-
ді. Бір сәттік ләззат алғаннан кейін 
оның тұзағына қалай оңай түсіп кетіп 
жат  қандарын жастар аңғармай жатады. 
Есірткіге еліткен адам ең әуелі қажетті 
есірт кі дозасын алу үшін ұрлық, кісі 

бойын ша, соңғы 3 жылда синтетикалық 
есірт кіні тәркілеу к�лемі 100 келіден 1 
тон наға дейін �скен. Яғни, 2021 жылы 
тәркілеу к�лемі 100 келі болса, 2023 
жы лы 1 тоннаға дейін жеткен. Hкінішке 
қа рай, заңсыз есірткі бизнесі елді на-
ша қор ету сыртында, жастарды қылмыс 
әле міне жұмылдырып жатыр. Жастар 
мен оқушылар отыратын танымал он-
лайн платформаларда, мессенд жер лер-
де оларға есірткі сатушылар шығып, 
«тез табыс табуды» ұсынуда. Осы қар-
қын мен есірткі бизнесі кете берсе, 
бо ла шақ жастарымызды нашақор етіп, 
�л тіріп тынатын түрі бар. Hз кезегінде 
есіртк і бизнесі ұлт болашағына балта 
ша бады, – деді депутат �з сауалында. 
Яғни, елімізде «Нашақорлыққа және 
есірт кі бизнесіне қарсы күрестің 2023-
2025 жылдарға арналған республикалық 
кешенді жоспары» жұмыс істеп жат қа-
ны мен, нәтиже к�ңіл к�ншітпейді.

СИНТЕТИКАЛЫҚ 
ЕСІРТКІГЕ Т�УЕЛДІЛЕР 

САНЫ АРТҚАН

Соңғы жылдары синтетикалық 
есір тікіге елітуші адамдар қа-

тары артқан. Ресми ақпаратқа сенсек, 
соң ғы алты жыл ішінде бұл контингент 
балалар мен ересектер арасында 17 есе-
ден астам �сіп үлгергенін. 2017 жы лы 
осын  дай есірткіге тәуелді 40 науқас бол-
 са, бұл к�рсеткіш 2023 жылғы 1 сәуір дегі 
жағдай бойынша 694-ке жет кен. Салыс-
тырмалы түрде 2018 жылы елімізде 20,3 
тонна есірткі тәркіленсе, 2023 жылы 
бұл к�рсеткіш 41,1 тоннаға дейін арт-
қан. Соңғы жылдары әлеуметтік желі-
нің дамуы, интернеттің қолжетімділігі 
қылмыстың да �ршуіне әкелген. 

Астана қаласы Ішкі істер депар та-
ментінің дерегіне сүйенсек, тек 2023 
жы лы наркодилерге қатысы бар 3 мың-
дай сайт және 1,3 мың Telegram арнасы 
бұ ғатталған. Қалалық психикалық 
ден саулық орталығының ашық ақпарат 
к�з деріндегі дерегінше, 2024 жылдың 
9 айында Қалалық психикалық ден-
саулық орталығында есірткіге тәуел ді-
лік бойынша есепте тұрған адамдар 
са ны 1,5%-ға азайған. 2024 жылдың 1 
қа занындағы мәлімет бойынша, есепте 
тұр ғандар саны – 976, оның ішінде 3 
жа с�спірім бар, бұл 2023 жылмен са-
лыс тырғанда 14 адамға аз. Бірақ 2024 
жы лы есірткіге тәуелділік бойынша 
есеп те тұрған адамдардың саны азай-
ға   нымен, синтетикалық есірткі тұтыну-
шы ларының саны артқан. Дәрігерлер 
есірт кі қолданудың медициналық тұсы 
әр түрлі физикалық және психикалық 
сал дарды қамтиды. Физикалық сал-
дары ағзаның түрлі мүшелерін зақ ым-
дап, жүрек-қантамыр жүйесінің бұ-
зылуын, тыныс алу жүйесі мен ас қо-
ры ту жүйесінде мәселелерді, сондай-ақ 
түр лі инфекциялық ауруларды туды ра-
ды. Иммундық жүйеге әсер етіп, жалпы 
ден саулықтың нашарлауына және 
им мунитеттің әлсіреуіне әкеліп соғады. 
Ал психикалық салдары тіптен ауыр. 
Есірт кінің әсері депрессия, мазасыз-
дық, психоздар, оқуға және есте сақ-
тауға қабілеттіліктің т�мендеуі, сондай-
ақ тәуелділіктің дамуына әкеледі. Со-
ны мен қатар ұзақ уақыт бойы есірткі 
қол дану мидағы химиялық теңгерімді 
�з гертуі және бұл ауыр психикалық 
бұ зылуларға және тіпті �зін-�зі �лтіру 
ту ралы ойларға әкелуі мүмкін.

Елордадағы Қалалық психика-
лық денсаулық орталығы есірт-

кі қолданудың қауіптері туралы ескерту 
жұмыстарын жүргізіп, есірткі қолдану-
дың салдарымен бетпе-бет келген 
адам  дарға к�мек к�рсетеді, сондай-ақ 
тәуел ділікпен күресуге және зардап 
шек  кендердің психикалық ден сау лы-
ғын қалпына келтіруге к�мектеседі. 
Ор талықтың есебінше, есірткіге тәуел-
ділік бойынша алғаш рет есепке алын-
ған адамдардың саны 41,3%-ға т�мен-
де ген. Биыл 51 адам есепке алынса, 
оның ішінде 27 адам – синтетикалық 
есірт кі тұтынушылар. Барлығы 262 
есірт кіге тәуелді адам ерікті түрде тәу-
лік бойы емдеу стационарында емдел-
ген. Сондай-ақ 2022-2024 жылдар 
ара лығында елордада 9 есірткі зерт-
ханасының қызметі анықталып, жолы 
кесілген.

Мемлекеттің есірткімен күресте 
ат қарып жатқан ізгі шараларының қа-
тарында заңның қатаңдатылғаны мен 
қыркүйекте Ішкі істер министрлігінің 
құзырында есірткі қылмысына қарсы 
күрес қызметінің комитет болып дер-
бес құрылғанын атап айтуға болады. 
Мы салы, заңға сәйкес, есірткі «жасы-
рып кетушілерге» жаза мерзімі 10-15 
жыл ға дейін созылды. Сондай-ақ рес-
ми есеп бойынша елімізде есірткі қыл-
мысын жасағаны үшін 4 293 адам жа-
засын түрмеде �теп жатыр. Тағы бір ең 
�зекті әрі сорақысы түрмеде жазасын 
�теушілер арасында есірткімен күресте 
алдыңғы шепте жүруге тиіс Ішкі істер 
органдары қызметкерлерінің де бар 
екенін атап айтуымыз керек. Мәселен, 
2023 жылы 12 полиция қызметкеріне 
айып тағылған болса, 2024 жылы 9 айда 
12 қызметкер істі болған. Сондықтан 
есірт кімен күрес тек құзырлы орган-
дардың ғана емес, қоғам назарынан да 
тыс қалмауы керек.

�л тіру сияқты кез келген ауыр қыл мыс-
қа баратыны да жағдайды одан әрі 
ушық тырады. Жеңіл ақша табамын 
де ген түсініктен арылу керек, бастысы 
са лауатты �мір салтын ұстанып, спорт-
пен шұғылдануға к�п к�ңіл б�лген 
ж�н, – дейді <.Қибатқызы.

Жақында «AMANAT» партиясы 
фрак циясының мүшесі, Мәжіліс депу-
таты Темір Қырықбаев Ішкі істер ми-
нистрі Ержан Сәденовке жастардың 
есірт кі таратудағы жеңіл ақшаға ұмтыл-
маудың зиянын түсіндіру және есірткі 
сататын сайттарды жарнамалаудың 
жо лын кесу ж�ніндегі жұмысты күшей-
ту туралы ұсыныс жасап, депутаттық 
сауал жолдаған болатын. 

Депутаттың айтуынша, Мемлекет 
бас шысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
тап сырмасымен Үкімет есірткіге қарсы 
қыз метті жетілдіруге бағытталған ке-
шенді жоспарды бекіткен. Дегенмен 
син тетикалық есірткі – халқымыздың 
ден саулығына, ұлттық тегімізге, эконо-
ми камызға, құқықтық тәртіп пен мем-
лекеттік қауіпсіздігімізге үлкен қатер 
т�ндіріп келеді.

– 2023 жылы 3,6 тоннадан аса есірт-
кі және психотроптық заттар, 21,5 
тон    надан астам к�кнәр сабанының 
ши кізаты және 75 тоннаға жуық син-
тетикалық есірткіні жасауға пайда ла-
нылатын химиялық реагенттер алын-
ған. Жасырын есірткі зертханаларын-
да ғы қылмысты ашу, қылмыскерлерді 
ұс тау бағытындағы жұмыстар Құқық 
қорғау органдары тарапынан жүргізіл-
ге німен, олардың саны артып барады. 
Атап айтқанда, Құқық қорғау орган-
дары 2021 жылы – 17, 2022 жылы – 68, 
2023 жылы – 81 есірткі зертханасын 
жой ды. Сондай-ақ 34 халықаралық 
және 32 �ңірлік есірткі жеткізу канал 
жойы лыпты. Тек ресми статистика 

жан <мірхановтың айтуынша, жос пар-
дың әрбір тармағын іске асыру бойын-
ша қадамдық іс-қимыл алгоритмі жұ-
мыс істейді.

«Мемлекеттің есірткіге қарсы сая-
са тының �зектілігін атап �тіп, ел Пре-
зи денті нақты бағыттарды белгілеп, 
жос парды іске асыру бойынша міндет-
терд і алға қойды. Оны ІІМ-нің ве дом с-
т воі  шілік деңгейде сапалы және тиімді 
іске асыру мақсатында әрбір іс-шараны 
орындау барысы ішкі бұйрықпен бе-
кітілді. Бұл жұмысты үйлестіруді біз, 
Ми нистрліктің салалық департаменті 
жү зеге асырады. Жоспардың әрбір тар-
ма ғын іске асыру бойынша қадамдық 
іс-қимыл алгоритмін әзірледік. Жоспар 
7 б�лімнен, 77 тармақтан тұрады. Мұн-
дай шешімдер оның орындалу дина ми-
касын апта сайын әр сегментте ба қы-
лап, іс-әрекеттерімізді түзету бойынша 
қа жетті шаралар қабылдауға мүмкіндік 
береді», – деп атап �ткен еді Бақытжан 
<мір ханов.

ЕСІРТКІ ЖАРНАМАСЫ – 
НАШАҚОРЛЫҚ ҚАҚПАНЫ 

Елордада 2023-2025 жылдарға 
ар налған Есірткінің заңсыз ай-

налымы мен нашақорлыққа қарсы 
күрес бағдарламасы және «Астана – 
есірт кісіз қала» жобасы аясында қала-
ның барлық ауданында нашақорлық, 
есірт кі саудасына және психотропты 
зат тардың заңсыз саудасына қарсы 

есірт кісіз қала» жобасы аясында жа қын-
да С.Сейфуллин атындағы Қазақ аг ро-
тех никалық зерттеу университетінің 
студенттерімен кездесу ұйымдас ты-
рыл ды. Жастар арасында есірткіге 
қар сы күрес пен оның зиянды салдарын 
тү сіндіруге бағытталған жиынға 280 
сту дент қатысты.

Астана қаласының Ішкі саясат бас-
қармасы, қалалық Полиция департа-
мен тінің Есірткі қылмыстарына қарсы 
іс-қимыл басқармасы, Прокуратура 
және «Қарағанды облысының жастар 
мен балалар ұйымдарының одағы» жас-
тар қоғамдық бірлестігінің бас тама сы-
мен бірлесе ұйымдастырылған іс-шара 
ба рысында студенттерге есірткі және 
есірт кі қылмысы туралы ақпарат беріл-
ді. Жиында есірткі заттарының бола-
шақ �мірге келтірер зияны, теріс әдет-
терден аулақ болу, салауатты �мір сал-
тын ұстану мәселелері с�з болды. 

Мамандардың айтуынша, жалпы 
есірт кі таратуға к�бінесе жас�спірімдер 
тар тылады. Себебі �згелерге қарағанда 
ық пал етуші топтардың әрекеті оларға 
жыл дам әсер етеді. Жас�спірімдер к�-
біне «ертегідей �мір сыйлаймын», 
«қар жылық жағдайың жақсарады» де-
ген сияқты уәдеге тез алданады. Сон-
дық тан жастарды психотропты заттарға 
әуес болуының алдын алу үшін, оларды 
үнемі ақпараттандырып, сақтық ша-
раларын ұстану жолдарын үйреткен 
аб зал. Кездесу барысында Сарыарқа 
ау даны прокуратурасының б�лім про-

КҮШЕЙДІ
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Егер қабірлерді алдын ала 
қазып тастау дұрыс болса онда оны 

қайтадан неге жабады? Жерлеу 
құнының қымбаттығы неге 

алаңдатпайды? К�ңілде – к�п 
сауал. �кініштісі – к�п сауалдың 

түйіні тарқамай тұр.

Жыл сайын Қызылорданың қысы 
қат ты болмайды. Жыл он екі ай жылы 
ауа  райы сақталатындықтан к�п жағдайда 
қыс мезгілі жақындаған тұста селдетіп 
жауған жаңбырдың соңы қарға ұласып 
жатады.  �лбетте,  мұның арты к�ктайғаққа 
апарып соқтырады.  Осыны ескерген 
құзырлы орындар ерте бастан қыс мезгіліне 
қызу дайындық жұмыстарын қолға алады.  

Биыл да жарасымды үрдістен жаңыл-
маған тазалық сақшылары науқанға қызу 
дайындық жұмыстарын жүргізіп жатқанын 
жария еткен еді. Тіпті, Қызылорда қала-
сының әкімі Нұржан Ахатовтың �зі тиісті 
мекемелерде арнайы болып, қысқа да-
й ын дық шараларымен танысып қайтқаны 
мәлім.  

Нақтырақ айтқанда,  шаһар басшысы 
қаладағы «Қызылорда тазалығы» және 
«Жасыл Қызылорда» мекемелерінің қыс-
қа дайындығын пысықтаған болатын. 
Сол  кезде әкім  қар жауып,  к�ктайғақ 
бола қалған жағдайда к�лік қозғалысында 
іркіліс болмау қажеттігін баса айтқаны 
ел есінде. 

«Қыс мезгілінде  қауіпсіздік шараларын 
күшейту қажет. Ең бастысы, жаяу жүр-
гіншілердің қауіпсіздігі �те маңызды. 
Со ған орай, инертті материалдар қоры, 
арнайы қар жинау полигондарының 
жасақталуы, жанар-жағармай қоры,  жүр-

 гізушілер мен жол жұмысшылары күшінің 
жеткілікті болуы назардан тыс қалмауға 
тиіс», – деп тапсырған болатын сол кез-
десуде қала әкімі.

Алайда бәрі жоспардағыдай болмай 
шықты. Бір сәтте жауған қар мен жаңбыр 
суының әсерінен қала к�шелері к�ктайғақ-
қа ұласып,  к�птеген жол-к�лік оқиғалары 
тіркелді.  Соның ішінде бір мезетте сол 
жағалаудағы к�пір үстінде 10 к�ліктің 

соқ тығысқан  оқиғасы к�птің жағасын 
ұстатты. Тіпті, бұл келеңсіз жайт әлеуметтік 
желіні де кезіп кетті. Абырой болғанда,  
адам шығыны жоқ. 

Дейтұрғанмен,  тиісті мекемелердің 
қыс қа дайындығы осы сәтте �здігінен 
бай қалып қалды. Бұған дейін т�тенше 
жағ дайға тас-түйін дайын екендігін айтқан 
тазалық мекемесі де күтпеген жағдайдан 
тосырқап қалғаны белгілі. Жоғарыда 

ел есінде болар. Сол уақытта облыс аума-
ғын дағы к�к тайғаққа байланысты Са-
мара-Шымкент тасжолы уақытша жа-
был ған болатын.  Ал биылғы жағдайды 
жоғарыда баяндап �ттік.  

5ңірде желтоқсан айының алғашқы 
күндері орын алған келеңсіздіктер жайында 
Қызылорда облыстық Полиция департамен-
тінен де сұрап к�рдік. Департамент тара-
пы нан қала аумағында орын алған жол-
к�лік қақтығысына байланысты тиісті 
шаралар қолға алынғанын мәлімдеді.  

«5 желтоқсан күні Қызылорда қала сында 
ауа райының қолайсыздығына бай ланысты 
к�ктайғақ салдарынан 7 жол-к�лік оқиғасы 
тіркелді. Жол апатынан жарақат алған 3 
қала тұрғыны ауруханаға к�рініп, үйлеріне 
қайтарылды. Ал авток�лік жүр гізушілеріне 
ҚР  �ҚБтК-нің 610- бабымен  әкімшілік 
хаттамалар тол тырылды. Соған орай облыс 
тұрғындарынан жолда абай болуын, 
жүргізушілерден к�лік жылдам дығын 
үдетпеуін сұраймыз. Жылдамдық режимін 
асырмау, сондай-ақ автомобильдер 
арасындағы қауіпсіз арақашықтықты, яғни 
дистанция сақтау және қысқы д�ң ге-
лектермен жабдықталу маңызды.  Бұл 
бірінші кезекте жолдағы күтпеген апаттың 
алдын алуға бірден-бір себепші болады», – 
деп түсіндірді басқармадан. 

Жол-к�лік оқиғасынан кейін к�п 
ұзамастан әлеуметтік желі арқылы к�ше-
лерді тазалау жұмыстары қарқын алғаны 
жайында түрлі мәтінде хабарламалар 
та ра ды.  Яғни,  бұл жолы да болары болып,  
бояуы сіңгеннен кейін ғана техникалар 
жұмылдырып,  к�ше бойын мұз құрсауынан 
аршуға кірісті.  

Осы орайда тиісті орындар міндетті 
жұмыстарды дер уақытында неге атқармады 
деген сұрақ туындауы заңдылық.  Халық 
осы сауалға жауап таппай әлек. Сірә,  
тиісті орындар �ткен жылғы олқылықтар-
дан әлі сабақ алмаған сияқты.  

ҚЫЗЫЛОРДА ҚЫСҚА 
ДАЙЫН БОЛМАҒАНЫ МА?

Өткен аптада Қызылордаға 
алғашқы қар түсті.  Қыла-
мықтап жауған қардың 
соңы  көктайғаққа ұласып,  
қала халқы біраз әбігерге 
қалды. Құзырлы орындар-
дан қауқар болмады.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Тендерді жеңіп алғандар бастапқы кезде жұмыс 
істеген сияқты болады. Кейін жоғалып кетеді. Жыл 
сайын орыстардың және мұсылман бейіттерінің 
әрқайсысына жыл сайын 6 миллионнан 12 миллион 
теңгеге тендер ойналады. Бізді ешқандай тендерге 
қатыстырмайды.

Бейнетүсірілімдегі үзіндіде қатар-қатар 
қазылған қабір шұңқырлары соғыс кезін-
дегідей «сақадай-сай» әзірленіп қойылыпты. 
Желілерде желдей тараған бейнероликтен 
кейін бірнеше күн �ткенде алдын ала қа-
з ылған қабірлер жергілікті биліктің арала-
суымен жабылып тасталды. Бірақ осыған 
дейін бірнеше жыл бойғы еш кедергісіз 
жүз еге асырылып жатқан кәсіптің одан 
әрі де еш тоқтаусыз жүргізіле беретінін 
анық аңғардық.

ЖЕРЛЕУ Р%СІМІНІҢ ҚҰНЫ – 
150 МЫҢ ТЕҢГЕ

Видеодағы бір мәселе – қабірлердің 
алдын ала қазылып қойылуы болса, екінші-
сі – мұсылман бейітіндегі жерлеу ақысының 
бағасы. К�пшіліктің аузында бір адамды 
жерлеу құны 150 мың теңгеге жетіп жығыл-
ғаны айтылды. �рине, бұл қара жамылып, 
онсыз да жақын-жуықтары мен туған-
туыс қанын ойда-жоқта мәңгіге жоғалтқан 
кез келген отбасы үшін оңай қаржы емес. 
Жерлеу рәсімін атқару үшін дастарқан 
дүниесінен б�лек, жер қазу ақысының 
осынша к�лемде болуы халықтың ащы 
жанайқайын тудырған. 

Түйткілдің түйінін ең алдымен қала 
бейітінің басында қайла-күрегі мен басқа 
да керек-жарағын сайлап алты жыл бойы 
жерлеу рәсімін атқарып жүрген жеке 
кәсіп кер Ербол Мурзатаевпен кездесіп, 
мән-жайды сұрадық. Бұл кәсіпті бастағанда 
зират маңында ешқандай жағдай, тіпті 
жол да болмағанын алға тартады. 

– Алғаш 2018 келген жылы зиратта жол 
да болған жоқ. Біз балшыққа батып, мәйітті 
бейіт ішіне қолмен кіргізетін кез деріміз де 
болды. Қыстыгүні жол ашылмай ды. 
Азаматтарға айтып бейіт ішіне ұсақ тас 
т�гіп, жолын салып түзеттік. Келген жыл-
дары бейіт ішінен 38 камаз қоқыс шығардым. 
Биылғы жылдың �зінде 8 камаз қоқыс 
шықты. Мен мұнда келгенде жігіттер қабірді 
қолмен қазатын. Опырып қазғыш, мотор 
алдық. Былтыр аяз қатты болған кезде 
орыстардан техника жалдап алып, бет жағын 
қаздырдық. Олар жыл сайын 150-200 мола 
қазып қояды екен. Шариғатта бұған ешқандай 
айып жоқ. Қазір қала маң ындағы ауылдардың 
бәрі осында к�шіп келіп жатыр. Күніне он 
адамға дейін келетін кездер болады. Ондайда 
үлгермейміз ғой. Сондықтан алдын ала 
қазып қоямыз. Бір айда 20-25 адамға дейін 
қайтыс болады. Қазақстанның түкпір-
түкпірінде, тіпті Астанада да осылай күні 
бұрын қазылып қояды. Бағасына келсек, 
жер сатылмайды. Жер тегін. 5здері қазамыз 
дегендер ағайын-туыстарын жинап, қабірді 

�здері қазып алады. Қазбайтын болса, бізде 
арнайы құрылған топ қазады. Бір қабірді 
қазу шамамен 6-7 сағат уақыт алады. Жерді 
қазып беру құны – 90 мың теңге. Трактормен 
бет жағын ғана қазамыз. Бет тақтайы мен 
айшығын біз ағаш кесушілерден сатып 
ала мыз. 52 мың теңгеге сатып алып, 60 мың 
теңгеге сатамыз. Қалған сегіз мың теңгесіне 
күрек-сайман алып, опырғыш тарымыз, 
мотор сынып жатса, соны ж�н дейміз. 
Жұмысшыларға күзгі, қысқы жазғы барлық 
киім, аяқкиім шұлықтары мен қолғап-
тарына дейін алып беремін, – дейді Ербол 
Мурзатаев.

бір астары бар-ау деген ойға қалдық. Бейітте 
жер қазуды ұйымдастырушы Ерболдың 
айтуынша, биыл тендерді жеңіп алған 
астаналық компания бұларды қуып шығар-
мақ болған. Сондай-ақ бір теңгелік тендерді 
12 миллион теңгеге сатпақ болған-мыс. 

– Биыл бізге бір азамат тендерден ұтып 
алдым деп келді. Сосын бізді қуа бастады. 
Тіпті, қуып шыға жаздады. Ақсақалдар 
жиналыс ашып, оны тоқтатқызды. Бірақ 
кейін сол азамат орыстардың зиратына 
барып, тендердің құжатын сатамын деген. 
Бір теңгеге ойналған тендерді «Шапағат 
К�кше» ЖШС иесі Александр Артеменкоға 
«12 миллион теңгеге сатамын» депті. Бірақ 
ол 12 миллион қаражаты жоқтығын айтып, 
«мұсылман зираты мен орыс зиратын 2 
миллионға сатып алайын» депті. Бір 
жұмадан кейін қайта хабарласып, 2 
миллионға сатуға келісіпті. Артеменко 1 
миллион теңге сұрап, маған хабарласты. 
Шариғатта пара беруге болмайды. Бұл 
пара ғой. Сатып алсаң, сатып ал. Бізде 
ондай қаражат жоқ деп бас тарттым. 
Орыстар 2 миллион теңгеге сатып алыпты. 
Қазір орыстардың зиратының басшысы 
біздің мұсылман зиратына басшылық етеді. 
Бізде тек ақсақалдардың шешімі ғана бар. 
�кімшілік тарапынан бізге ешқандай құжат 
берілген жоқ, – деп толықтырды Ербол 
Мурзатаев. 

БЕЙІТТІҢ МЕМЛЕКЕТТІК 
АКТІСІ ДЕ ЖОҚ...

Ерболдың айтуынша, қаланың бас 
бейітінде орналасқан жердің тиісті мемле-
кеттік акт құжаты да жоқ екен. 

– Тіпті, бұл зираттың мемлекеттік акті 
құжаты да жоқ. Дәл қазір бұл жер құжаты 

к�шірілетіні белгісіз, – дейді Ербол Мур-
затаев. 

Жер қазушы Ербол жергілікті әкімдік 
пен тұрғын үй-коммуналдық шаруашылық 
тарапынан бейіттің қарын аршу, қоқысын 
шығаруға еш к�мек жасалмағанын да атап 
�тті. Тендер ойнатылғанымен, бейітте 
еш қандай жұмыстардың тиісті түрде жүр-
мейтінін жеткізді.

– Тендерді жеңіп алғандар бастапқы 
кезде жұмыс істеген сияқты болады. Кейін 
жоғалып кетеді. Жыл сайын орыстардың 
және мұсылман бейіттерінің әрқайсысына 
жыл сайын 6 миллионнан 12 миллион 
теңгеге тендер ойналады. Бізді ешқандай 
тендерге қатыстырмайды. Алты миллион 
теңгенің қайда кетіп жатқанын білмеймін. 
Бірақ бейіт басында ешқандай жұмыс 
істелмейді. Қаражаттың қайда кетіп 
жатқанын қалалық ТҮКШ б�лімі біледі. 
Басында дәлел есеп үшін тазалық жұмыс-
тарын жүргізген болады, – деп түсіндірді 
Ербол Мурзатаев. 

Алдын ала қабір қазудың себебін білу 
үшін «Науан Хазірет» атындағы облыстық 
мешіттің бас имамы Қуаныш Сәбитке 
хабарластық. Бас имам алдын ала қабір 
қазудың, сондай-ақ к�рсетілетін қызмет 
үшін ақы т�леудің шариғатқа қайшы кел-
мейтінін атап �тті. 

– Осы күндері К�кшетау қалалық 
зиратында қабірлер алдына ала қазылып 
қояды екен деген видео таралып, талқыға 
түсуде. Біріншіден, бұл мәселеге кіріспес 
бұрын қалалық зираттарға қызмет к�рсету 
әкімшілік тарапынан тендер ойнату арқылы 
жүзеге асатынын айтқымыз келеді. 2024 
жылғы тендерді 1 теңгеге Астана қаласынан 
бір фирма ұтқан болатын. Бірақ осы күнге 
дейін бұл фирма зиратқа ешбір қызметін 
(жолды қардан тазалау, жолды ж�ндеу, 
тазалық жұмыстары т.б) к�рсетпеді. Бірақ 
осы күнге дейін мұсылманшылық міндетті 
орындау үшін қалалық зиратты мешіт 
қызметкерлері қарап келді. Зиратта жер 
тегін беріледі, ал т�ленетін 150 000 теңгеге 

беттақтай, айшық, күрек саймандар және 
қабіршілердің ақысы т�ленеді. Қалған 
қаражатқа мешітті тазалау, жолдарын 
тегістеу, қыста қарды тазалау т.б жұмыстар 
жүргізіледі. Жер қатпай тұрып қалалық 
зиратта алдын ала қабірлер қазылып қойған 
болатын. Оның себебі де бар. Қалалық 
жерлерде ауылдағыдай қабір қазуға адам 
жиналмайды. Қыстыгүні жер 1,5 метрге 
дейін қатып қалады, қабірді қазу қиындық 
туғызады. Сонымен қатар кейде қабір қазу 
түгіл, жерлеудің �зінде адамдар атсалыс-
пайды, – дейді бас имам Қуаныш 
Сәбит. 

Желіде желдей есіп қоғамдық резонанс 
к�терілген мәселеге байланысты Ақмола 
облыстық ардагерлер кеңесінің т�рағасы 
әр облыстық қоғамдық кеңестің т�рағасы 
Ермек Нұғымановқа да хабарластық. 

– Жақында ғана бір жақыным дүние 
салып, 150 мың теңге т�ледім. Халықтан 
арыз түсіп, қоғамдық кеңесте де бұл мәселе 
талқыға түскен. Конкурс арқылы тендермен 
�ткізіледі. Ең басты мәселе – бұл емес. 
Қалалық бейіт толуға шақ қалды. Жақын 
арада адам жерлейтін орын болмай қалады. 
Сондықтан ең алдымен осы мәселені 
к�теру керек. Зиратқа орын сұрау керек, – 
деді Ермек Нұғыманов. 

Қоғам арасында үлкен дау тудырған 
түйіннің ұшын К�кшетау қалалық әкімдікке 
қарасты тұрғын үй-коммуналдық шар-
уашылығы б�лімінен білгіміз келген. 
5кінішке қарай, басшысымен тілдесу 
мүмкін болмады. Ақыры жауапты б�лім 
басшысының орынбасары Ерболат Серік-
баевтан алдық. 

– Щучинск трассасы бойында орна-
ласқан мұсылман және христиан бейіттері 
қалалық тұрғын үй және коммуналдық 
шаруашылық б�лімінің теңгерімінде 
орналасқан. Заң аясында мемлекеттік 
мекеме �зі күтім жасай алмайтындықтан 
мердігер компаниялар арасында конкурс 
ойнатылады. Мемлекеттік сатып алу заң-
намасына сәйкес астаналық ADS GС 
ЖШС-мен үш жылға келісімшарт жасалған. 
Бәсекелестік ортаға беріледі. Мың теңгеге 
күтім жұмыстары жүргізілмейді. Жұмыстар-
дың бәрі мердігер компаниямен жүргізіледі. 
Конкурс бойынша қызмет к�рсетуді ұтып 
алған компания жерлеу рәсімінен жүргізуден 
арқылы қаражат табады. Сол арқылы зи-
раттың күтім жұмыстарын жүргізеді. 
Мер дігер ADS GC компаниясымен арада 
жасалған келісімшарт күшін жойған жоқ. 
Компанияның алдыңғы қожайыны мен 
қазіргі қожайыны �зара келісімшарт 
жасасып, қазіргі қожайыны сол ұйымды 
сатып алды. Біз мемлекеттік мекеме 
тарапынан оған ешқандай қарсылық білдіре 
алмаймыз. Бейіттің мемлекеттік актісі, 
құжаттары бар. Зират толған жағдайда 
жаңа орын алуға �тінім жасаймыз, – деді 
К�кшетау қалалық тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашы лық б�лімі басшысының 
орынбасары Ерболат Серікбаев.

айтып �ткенімізлей, қала әкімінің дайын-
дық жұмыстарымен танысу барысында 
бәріне сақадай сай екендігін айтқан таза-
лық мекемесіндегілердің нағыз деңгейі 
�здігінен ашылғандай болды. 

Осыған дейін «Қызылорда тазалығы» 
меке месінің қысқы маусымға қажетті 
тех  никалары мен басқа да қажеттіліктері 
тас-түйін дайын тұрғаны айтылып келді.  
Атап айтқанда, мекеме 154 техникамен 
арнайы жабдақталған.  Соның ішінде қыс 
маусымындағы жұмыстарға 57 техника 
қатыстырылады делінген.  Бұған қоса,  
мекеме базасында 2 310 тонна құм мен 
тұз аралас қоспа жинақталған к�рінеді. 
Қала к�шелерін қардан тазалау жұмыстары 
2 ауысымда жүргізіліп,  оған 270 жұмысшы 
күші тартылады деп те жоспарланған.  
Бірақ дер кезінде тиісті шаралар қолға 
алын бады. Нәтижесінде, қала халқы 
зардап шекті.  

Жалпы, Сыр �ңірінде к�ктайғақ сал-
дарынан болатын жол-к�лік оқиғасы 
жыл сайын қайталанғанымен, ахуал 
оңалар емес. Тиісті орындар тарапынан 
немқұр айлы лық байқалады. Мәселен, 
2022 жылды алып қарасақ, қала аумағында 
желтоқсан айының 28-інен 29-ына қараған 
түні к�к тай ғақ салдарынан 23 жол-к�лік 
оқиғасы тіркеліпті. Келеңсіз оқиғадан 
кейін ғана жол бойында 19 авток�лік 
жұ мылдырылып,  құм-тұз себу жұмыстарын 
қолға алған. Сол сияқты 2023 жылдың 
ақпан айында мұз құрсауында қалған 
жолда екі қоғамдық к�ліктің соқтығысқаны 

ҚАНШАМА ЗИРАТ КӨРДІМ, 
ІШІНДЕ АДАМЫ ЖОҚ...
Көкшетаудағы қалалық бейітте қабірлердің елу-алпысқа 
дейін алдын ала қазып тасталатыны жайлы әл еу меттік 
желіге тарап кеткен видео көптің жағасын ұстатты. «Жер 
қазу кәдімгі кәсіпке айналыпты» деген жұртшылықтың 
алаңдаушылығы да орынды секілді.

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

жоқ, иесіз жер ретінде жатыр. «Құжатын 
жасаймыз» деп жүргенде 5-6 жыл уақыт 
�тіп кетті. Ешқандай құжат жасалған жоқ. 
Қазір бейіт екпе ағашқа дейінгі шамалы 
ғана жер қалды. Оның ар жағында кабельді 
сымдар жатқасын ар жағына �туге рұқсат 
берілмеген. Одан кейін бейіттің қайда 

Жер қазуды кәсіп қылған Ерболдың 
айтуынша, бейіттің айналасында үлкен 
дау болған соң сол кездегі К�кшетау қала-
сының әкімі Ермек Маржықпаев ақсақал-
дарды жинап, жиын �ткізген. Зиратты 
қазу рәсімінің бағасы сол кезде ақсақал-
дармен ақылдаса отырып қойылған-мыс.

– Сол жиында ақсақалдар ел болып, 
мені тағайындады. Мен ол кезде жаназада 
жүретінмін. Бәрін білген соң осы істі маған 
тапсырды. Ол кезде мұндай баға болған 
жоқ, сол ақсақалдармен ақылдасып, осы 
бағаны қойғанбыз. Қаладағы ақсақалдар 
бұл бағаны бәрі біледі. Сол ақсақалдармен 
бірге осы жер қазу 90 мың, беттақтайы 
мен айшығы 60 мың теңге болып қойыл-
ған, – дейді Ербол Мурзатаев.

Біз бейіттегі жер қазушылар құны 60 
мың теңге деп бағаланған мұсылман 
бейіттеріндегі беттақтайдың іс жүзіндегі 
құнын ағаш тілушілерден анықтағымыз 
келді. Ол үшін бір текше тақтайдың құны 
мен одан қанша беттақтай әзірлеуге 
болатынын сұрадық.

– Иә, мұсылман қабірлеріне 10х15 
м�лшеріндегі беттақтай үшін тақтай алуға 
келетіндер бар. Бір текше тақтайдың құны 
120 мың теңге тұрады. Бұл бір текше тақ-
тай дан шамамен 3-4 беттақтайға арналған 
материал шығады, – дейді «АБД» ағаш 
тілу жеке кәсіпкерлігі �кілдері. 

ТЕНДЕРДІҢ ҚҰНЫ – БІР ТЕҢГЕ 
Бейіт айналасында қаражаттың к�п 

жүруінен бе, даулы жағдай жиі туындап 
жататыны рас. Бірақ бізді таңғалдырған 
бір жайт, бір адамды жерлеу рәсімінің құны 
150 мың теңге болып жатқанда, тендер тек 
1 теңгеге ғана ойнатылатыны. Мұның да 
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Статистикалық мәліметтерге сүйенсек, 
2016 жылдан бері әлемде жұмысшы робот-
тар саны екі есеге артты. Қытай алғаш рет 
Германия мен Жапонияны басып озып, ең 
роботтандырылған елдердің үштігіне енді. 
Қазір Қытайда әр 10 мың қызметкерге 470 
роботтан келеді. #лемдегі зауыттарда жал-
пы 4 миллионнан астам робот жұмыс істесе, 
олардың жартысынан астамы – Қытайдың 
үлесінде (276 мың). Ал әлемдік к&шбасшы – 
Оңтүстік Корея (1 012 робот), екінші орын-
да – Сингапур (770 робот). +неркәсіптік 
роботтардың тығыздығы бойынша Еуропа 
алда тұр (әр 10 мың жұмысшыға – 219 ро-
бот), Солтүстік Америкада – 197, Азияда 
– 182. Осы қарқынмен жұмыстың бәрін 
роботқа жүктейтін күн де алыс емес секілді.

Робототехника индустриясының қар-
қынды дамып жатқаны таңғалдыруда. 
Технологиялық жетістіктер мен автомат-

QazIndustry АҚ есептік деректеріне сәй-
кес, Қазақстанда 24-тен астам кәсіпорында 
90-нан астам &неркәсіптік робот қолданы-
лады. Олардың негізгі үлесі &ңдеуші &нер-
кәсіпке тиесілі екен. Бұл ретте &неркәсіптік 
роботтардың орташа «жасы» шамамен 6 
жылды құрайды. Роботтарды қолданудың 
негізгі бағыттары ретінде манипуляторлар, 
жылжыту, дәнекерлеу және бояу, сапаны 
бақылау сынды жұмыстар қамтылып отыр.

– Елімізде экономиканы екі есе ұлғайту 
кезінде шығарылатын &нім к&лемін арттыру 
үшін к&п адамды жұмысқа тартуға мүмкіндік 
жоқ. Осыған байланысты 2029 жылға қарай 
&ндірісте робототехникалық кешендерді қол-
дану арқылы жоғары еңбек &німділігіне қол 
жеткізуге болады. Бұл экономикасы дамыған 
елдердің тәжірибесінде айқын к&рінеді. 

жабдықтар шығармаймыз, сонымен бірге 
оларды сатып алуға к&п ақша жұмсау ды 
жоспарлап отырмыз. Не үшін? Одан да ро-
боттар &ндірісін қолға алып, бірден т&ртін-
ші-бесінші деңгейге &туіміз тиімді. Бір робот 
бес-алты адамның орнын басады. Осыған 
байланысты бұл мәселелермен неғұрлым 
байыпты айналысуды және робототехниканы 
енгізу бағдарламаларын әзірлеуді сұраймыз, 
– деді Мейрам Пшембаев.

Роботтар адамдардың жұмыс орында-
рын тартып алып, еңбек нарығын түбегейлі 
&згертетініне сену оңай. +йткені чат-боттар 
тұтынушыларға қызмет к&рсету &кілдері 
ретінде тиімдірек бола бастады, ал компью-
терлік бағдарламалар тауарларды &з бетімен 
қадағалауға «қабілетті». 

– Бірақ роботтардың жаһанды жаула-
уынан қорқудың қажеті жоқ, – дейді әлеумет-
тік ғылым профессоры Эрик Далин. Далин-
нің зерттеуі роботтар адамдардың к&пшілігі 
ойлағандай жылдамдықпен адамдарды алма-
стырмайтынын, бірақ адамдар роботтардың 
еңбек нарығын жаулап алу қарқынын қатты 
асырып к&рсетуге бейім екенін к&рсетті. 

Оның зерттеуіне сүйенсек, роботтар 
салдарынан жұмысынан айырылған адамдар 
барлық жұмыстың 47%-ы автоматтанды-
рылған деп есептейді. Жұмысы бар адамдар 
бұл санды 29%-ға тең деп бағалайды екен. 
Шын мәнінде, жұмысшылардың 14%-ы ғана 
роботтармен ауыстырылған. 

Премьер-Министр Олжас Бектенов бұл 
мәселені шешу үшін қарапайым әрі түсінікті 
бағдарлама әзірлеу қажет екенін айтты. Оның 
с&зінше, бағдарлама қолданбалы сипатта 
болып, нақты нәтижелерге бағытталуы тиіс.

Іс-шара Адам құқықтары 
кү ніне орай ұйымдастырылып, 
со ны мен қатар АҚШ-тың Қа-
зақ стандағы Дипломатиялық 
&кіл дігінің қолдауымен &ткі-
зілетін жыл сайынғы «Гендер-
лік зорлық-зомбылыққа қарсы 
16 күндік белсенділік» науқа-
нын қорытындылады. Бұл на-
уқан гендерлік теңдік және зор-
лық-зомбылықтың алдын алу 
мәселелері бойынша қоғамды 
ақпараттандыруды және талқы-
лауды мақсат етеді. АҚШ-тың 
Қазақстандағы Дипломатиялық 
&кіл дігі Қазақстанның үйдегі 
зор лық-зомбылықты қылмыс 
деп тануда нақты ұстанымын 
қол дау үшін бұл еңбекті аудару-
ға қаржылай қолдау к&рсетті. 

АҚШ-тың Қазақстандағы 
елшісі Дэниел Розенблюм ша-
раны ашып, гендерлік зор-
лық-зомбылықтың қоғамдық 
денсаулыққа да, адам құқықта-
рына да зиян келтіретінін атап 
&тті. Оның айтуынша, бұл про-
блема  Қазақстанда немесе 

АҚШ-та ғана емес, әлемнің 
барлық елдерінде болып отыр-
ған ақиқат. 

«Гендерлік зорлық-зомбы-
лық – жаһандық эпидемия және 
біз бұл тақырыпты барлық тілде, 
оның ішінде қазақ тілінде ашық 
талқылауымыз ке рек. Ауыр 
мәселелерден қашу тек зор-
лық-зомбылық жасау шыларға 
пайдалы болады. Бұл кітаптың 
тұсаукесері 2024 жылы &тіп 
жатқаны кездейсоқ емес, &йт-
кені биыл Қазақстанның ген-
дерлік зорлық-зомбылыққа қар-
сы күресінде үміт ұялаған жыл. 

Биыл Салтанат Нү кенованың 
қайғылы қазасы нан кейін Қа-
зақстан халқы бі рі гіп, гендерлік 
зорлық-зомбылыққа қарсы 
үн қосты, әйел мен баланы 
қорғау шараларын күшейтуді 
талап етті. Қазақстан Үкіметін, 
осы күреспен жылдар бойы 
айналысқан белсенділерді және 
халықты маңызды заңнамалық 
&згерістерге қол жеткізулерімен 
құттықтаймын»,  – деді ол. 

Ашылу салтанатынан кейін 
Steppe & World баспа үйінің 
редакторы Назгүл Қожабек, 
Мә жіліс депутаты Жұлдыз Сү-
лей менова, отбасылық психо-
лог Ержан Мырзабаев және 
теле журналист, продюсер Дана 
Нұржігіттің қатысуымен талқы-
лау &тті. 

Рейчел Луиза Снайдердің 
«Сырты бүтін» (No Visible 
Bruises) кітабы зерттеу журна-
лис тикасын жеке оқиғалармен 
ұштастырып, үйдегі зорлық-зом-
былықты жаһандық дағдарыс 
ретінде қарастырады. Бұл кітап 

қоғамның үйдегі зорлық-зом-
былықпен күрестегі р&лі туралы 
маңызды пікірталас тудырды. 
Қазақ тіліндегі аударма осы бір 
маңызды еңбекті қазақтілді ауди-
торияға, соның ішінде гендерлік 
зорлық-зомбылықтың алдын 
алу және жәбірленушілерді қол-
дау бойынша жұмыс істейтін 
ҮЕҰ-лар мен белсенділерге қол-
жетімді етуді мақсат етеді. 2025 
жылдың қаңтар айында кітап 
тұсаукесері Алматы және Шым-
кент қалаларында да &теді. 

Асыл ТҰМАР

тандыруға қажеттіліктің артуы арқасында 
&ндірістен логистикаға дейінгі әртүрлі 
сала &згеріске ұшырауда. Bloomberg-тің 
болжамдарына к&з жүгіртейік: 2027 жылға 
қарай жаһандық робототехника инду-
стриясының кірісі 43,32 миллиард АҚШ 
долларына жетеді. Бұл &сім &ндірістік 
процестердің ажырамас б&лігіне айналған 
&неркәсіптік роботтарға деген сұраныстың 
күшеюі арқасында болмақ. 

Бүгінде Азия – жаһандық робототехни-
ка индустриясы табысының үштен бірінен 
астамын бақылайтын к&шбасшы. Қытай, 
Оңтүстік Корея және Жапония сияқты 
елдер – роботтық жүйелердің &ндірісін 
жандандырып, инновацияларды белсенді 
түрде енгізуде негізгі күштер. Қазіргі күннің 
&зінде әлемде 3,4 миллионнан астам &нер-
кәсіптік робот бар. Бұл рекордтық сан &сіп 
келеді, &йткені компаниялар тиімділікті 
арттыру үшін робототехникаға к&бірек бет 
бұруда. 

Жаһандық деңгейде &неркәсіпте 
роботтар мен жұмысшылардың арақа-
тынасы 1:71-ді құрайды. Бұл роботтар 
қызметкерлердің жұмысын жеңілдетіп, 
дәлдікті талап ететін және қайталанатын 
тапсырмаларды орындайды. Роботтарды 
жаппай жұмысқа жегудің теріс жақта-
ры да бар. Мысалы, жұмысшылардың 
14%-ы міндеттерін роботтармен алмастыру 
салдарынан жұмыссыз қалды. 

ӨӨнеркәсіптік неркәсіптік 
роботтар он-роботтар он-

даған жылдан бері даған жылдан бері 
қолданылып келе қолданылып келе 
жатқаны бәріне жатқаны бәріне 
мәлім. Жасанды мәлім. Жасанды 
интеллект, маши-интеллект, маши-
налық оқыту және налық оқыту және 
инженерия сала-инженерия сала-
сындағы соңғы сындағы соңғы 
жетістіктер олар-жетістіктер олар-
дың жұмысын дың жұмысын 
кешенді түрде кешенді түрде 
тиімдірек етті.тиімдірек етті.

ДӘУІРІ БАСТАЛДЫ
РОБОТТАРРОБОТТАР

Әсет ҚАЛИ

Мәселен, Оңтүстік Кореяда 10 мың жұмыс-
шыға 1 мың роботтан келсе, Сингапурда 700 
роботтан, Германия мен Жапонияда 400-ден, 
ал Қазақстанда небәрі жеті роботтан келеді. 
+ндірісте робототехникалық кешендерді 
енгізу қарқыны да т&мен, – деп мәлімдеді 
К&лік жасаушылар одағының басқарма 
т&рағасы Мейрам Пшембаев. 

Оның айтуынша, 2023 жылы Қазақстанда 
небәрі 100 робототехникалық кешен енгізіл-
се, Қытайда 290 мың кешен енгізілген. 

– Бұл үрдіс экономикасы дамыған ел-
дерде арта түседі, &йткені роботтандыру, 
біріншіден, бізге жұмыс күшін қамтамасыз 
ету мәселесін шешуге мүмкіндік берер еді. 
Екіншіден, біз ескі к&ліктер паркін жаңғыр-
тудан бас тартатын едік. Біз машиналар мен 

Роботтар адамдардың жұмыс орында-
рын тартып алып, еңбек нарығын түбе-
гейлі өзгертетініне сену оңай. Өйткені 
чат-боттар тұтынушыларға қызмет көр-
сету өкілдері ретінде тиімдірек бола 
бастады, ал компьютерлік бағдарлама-
лар тауарларды өз бетімен қадағалауға 
«қабілетті». 

– Біз теориялық талқылаулардан нақты 
іске к&шкеніміз дұрыс. #рдайым &згелердің 
соңынан қуып жүрмей, дәстүрлі машиналар 
мен жабдықтарды бірден роботтармен ал-
мастыра бастауымыз керек. Бұл оңай шаруа 
емес, бірақ осы бағытта жұмыс істеп, нақты 
қадамдар жасауымыз үлкен &згерістер алып 
келеді, – деді ол.

Робототехника саласы &ндіріс пен жұ-
мыспен қамтудың үйреншікті идеяларын 
таңғаларлық жылдамдықпен &згертіп жа-
тыр. Ол адамдардың күнделікті &мірінің 
бір б&лігіне айналып, &ндіріс, білім және 
медицина секілді салаларға ықпалы айтар-
лықтай білініп жатқандай. Роботтар дәуірі 
басталды, бірақ оның бағыт-бағдары мен 
салдары біздің оны қалай басқаратынымызға 
байланысты болмақ.

«СЫРТЫ БҮТІН» 
КІТАБЫНЫҢ 

ТҰСАУКЕСЕРІ ӨТТІ
Астанада халықаралық марапаттарға ие болған 
танымал автор Рейчел Луиза Снайдердің «Сырты 
бүтін» (No Visible Bruises) кітабының қазақ тілін-
дегі басылымының тұсаукесері өтті. 2019 жылы 
New York Times ұсынған «Жылдың 10 үздік кітабы» 
тізіміне енген бұл шығарма отбасылық зорлық-зом-
былықтың жасырынып жатқан себептерін, әсері мен 
шешімдерін зерттейді. Шараға АҚШ-тың Қазақстан-
дағы өкілдігі мен 
Steppe & World 
баспа үйі мұрын-
дық болды. 

шешімдерін зерттейді. Шараға АҚШ тың Қазақстан
дағы өкілдігі мен
Steppe & World
баспа үйі мұрын-
дық болды.


